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گزارش ها

سیاست ایران در خام فروشی سنگ های ساختمانی بررسی شد
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نظرگاه

 این روزها خبر واگذاری ش��رکت هپکو به ایمیدرو )سازمان 
توسعه و نوسازی معادن ایران( بیش از پیش به گوش می رسد. 
این س��ازمان که یک هلدینگ دولتی در حوزه معدن و صنایع 
فلزی اس��ت در حالی ب��ه عنوان گزینه اصل��ی خرید هپکو به 
ش��مار می رود که عمده فعالیت ش��رکت هپکو تولید ماشین 
آلات س��نگین راهس��ازی اس��ت ولی عمده فعالیت ایمیدرو 
در زمینه معدن و صنایع معدنی اس��ت. در جلس��ه ای که دوم 
خرداد امس��ال با حضور م��درس خیابانی سرپرس��ت وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت در خصوص واگ��ذاری هپکو برگزار 
ش��د، مقرر شد تا کمیته ای برای انتقال هپکو به ایمیدرو ایجاد 
 و این ش��رکت از لیست ش��رکت های دولتی مشمول واگذاری 
خارج ش��ود. هپکو اراک از جمله صنایع خ��اص و مورد توجه 
کش��ور به ش��مار می رود که واگذاری آن ب��ه بخش خصوصی 
ح��رف و حدیث ه��ای زی��ادی در پی داش��ته اس��ت.  به نظر 
می رس��د بح��ث واگذاری هپک��و وارد چالش جدیدی ش��ده 
و در ای��ن م��ورد صرفا اجرای اص��ل ۴۴ قانون اساس��ی برای 
 خصوصی س��ازی و واگذاری کارخانجات توسط دولت مطرح 
نیس��ت. گروه ه��ای کارگ��ری و مس��ئولان قضای��ی کش��ور 
از ی��ک ط��رف، ح��ل مش��کلات ای��ن کارخان��ه را پیگیری 
می کنن��د و به نظر می رس��د دول��ت نیز از ط��رف دیگر قصد 
دارد از فضای مطالبه ایجاد ش��ده اس��تفاده ک��رده و واگذاری 
 س��ریع هپکو به ش��رکت دولت��ی ایمیدرو را دس��تور کار قرار 
داده اس��ت.  ای��ن اق��دام ب��دون در نظ��ر گرفتن مش��کلات 
واگذاری ه��ای قبلی مثل مش��کلات موقعی��ت مکانی زمین 
کارخانه در وس��ط ش��هر اراک، بازاریابی محصولات شرکت، 
رقابت پذی��ری ماش��ین آلات تولیدی با محص��ولات خارجی 
مش��ابه و... در حال انجام اس��ت و به نظر می رسد واگذاری ای 
ک��ه کاملا مش��ابه واگذاری های قبلی باش��د وضعیت هپکو را 
 بغرنج ت��ر از قب��ل خواهد کرد ولو اینکه به یک ش��رکت دولتی 

ارائه شود.
عقب�گ�رد�هپک�و�با�واگ�ذاری�دولت�ی�بدون���

اصلاحات�شیوه�واگذاری
موض��وع واگذاری هپکو به ایمیدرو زمانی جدی تر ش��د که 
در جلس��ه ای که به مناسبت روز کارگر بین رئیس قوه قضاییه 
با نمایندگان کارگری برگزار ش��د، نماینده ش��ورای کارگری 
هپکو گزارش��ی از وضعیت این شرکت را خدمت آقای رئیسی 
ارائه، و از عملی نش��دن وعده های مسئولان دولتی گلایه کرد.  
حاضرین در جلس��ه عنوان کرده اند ک��ه رئیس قوه قضاییه در 
همان جلس��ه تماس تلفنی با استاندار استان مرکزی را برقرار 
کرده و نس��بت به اقدام فوری در ای��ن زمینه مطالبه کرده اند. 
پس از آن جلس��ات متعددی میان مس��ئولان استانی استان 
مرکزی و وزارت صمت برگزار شده و خروجی این جلسات این 
شده است که هپکو به ایمیدرو واگذار شود.  این در حالی است 
که مش��کلات شرکت هپکو در درجه اول از نحوه واگذاری این 
ش��رکت و در درجه دوم از اهلیت خریداران این شرکت ناشی 
شده بود. بحث واگذاری به ایمیدرو برای نخستین بار در آذرماه 
سال گذشته در جلسه ای با حضور معاون اول رئیس جمهوری 
مطرح ش��د و مقرر گردید که ظرف چند هفته هپکو به یکی از 

دو زیر مجموعه وزارت صمت، ایدرو یا ایمیدرو، واگذار شود.
آینده�ای�مبهم�در�انتظار�هپکو��

با این حال بعد از جلس��ه با قوه قضاییه بود که واگذاری هپکو 
ب��ه ایمیدرو ج��دی تر از قبل بر س��ر زبان ها افت��اد و بلافاصله 
استاندار اس��تان مرکزی از قطعی بودن این واگذاری خبر داد. 
در این میان ش��نیده ش��ده که هولدینگ معدن��ی ایمیدرو نیز 
چندان تمایلی به قبول این مس��ئولیت نداش��ته و قصد دارد تا 
این شرکت را به کنسرسیومی متشکل از شرکت های پیمانکار 
در ح��وزه مع��دن واگذار کند، ک��ه در کنار عدم تناس��ب بین 
ح��وزه فعالیت هپکو با این ش��رکت ها، نگرانی ها را نس��بت به 
احیای کارخانه و حل مشکلات آن افزایش می دهد. این روزها 
کمتر اظهار نظری از طرف مس��ئولان سازمان خصوصی سازی 
در مورد این واگذاری مش��اهده می کنیم که به نظر می رس��د 
ای��ن واگذاری در س��طح کلان ت��ری در حال پیگیری اس��ت. 
توانمندی ها و ظرفیت های فنی از جمله مهم ترین شرایط برای 
اهلیت داش��تن خریدار اس��ت و صرف دولتی بودن نمی تواند 
اهلیت خری��دار را تضمین کند. عدم توجه به این نکته مهم در 
کنار بی اعتنایی به مش��کلات واگذاری های قبلی، وضعیت این 
شرکت را بیش از پیش پیچیده تر خواهد کرد و آینده مبهم در 
انتظار آن اس��ت. قبل از واگ��ذاری مجدد این کارخانه باید حل 
مش��کلات این کارخانه مورد توجه قرار گی��رد، دارایی زمین و 
بعضی دارایی های سرمایه ای شرکت باعث شده که ماهیت این 
ش��رکت برای خریداران )س��هامداران و شرکت های متقاضی 
خری��د( به کلی تغییر کن��د و هپکو نه برای تولیدات منحصر به 
فرد خود بلکه به خاطر داش��تن این دارایی های ارزشمند شود. 
در مقابل بدهی های کلان بانکی است که حتی واگذاری به یک 
سازمان دولتی نمی تواند تضمین کننده پرداخت این بدهی ها 
باش��د چراکه ش��رکت های ورشکسته و تس��ویه شده بسیاری 
وج��ود دارند که با وجود اینکه س��هامداران وابس��ته به دولت 
داشتند، به خاطر راکد شدن تولید، از پرداخت هزینه های خود 

ناتوان بودند.
منبع: فارس

اس��تاندار کرم��ان با اش��اره ب��ه اینکه خط رس��یدن آب از 
خلیج ف��ارس تا گل گهر س��یرجان در نیم��ه اول مهرماه و تا 
سرچش��مه و چادرملو در ۲۲ بهمن افتتاح خواهد شد گفت: 
همچنین برای خط دو، یک شرکت تاسیس و کار امسال آغاز 
خواهد شد و یک شرکت خصوصی نیز مدعی است خط سوم 
این پروژه برای کش��اورزی اقتصادی اس��ت که مقرر شد این 

شرکت بررسی و برای این بخش کار را اجرا کند.
به گزارش ایس��نا، محمدجواد فدائ��ی در جمع خبرنگاران 
با اش��اره به اینکه خط رس��یدن آب از خلیج فارس تا گل گهر 
سیرجان در نیمه اول مهرماه و تا سرچشمه و چادرملو در ۲۲ 
بهمن افتتاح خواهد ش��د گفت: همچنین برای خط دو، یک 
ش��رکت تاسیس و کار امس��ال آغاز خواهد شد و یک شرکت 
خصوصی نیز مدعی است خط سوم این پروژه برای کشاورزی 
اقتصادی اس��ت که مقرر ش��د این شرکت بررسی و برای این 

بخش کار را اجرا کند.
وی اظهار کرد: در جلس��ه ای که با سازمان تامین اجتماعی 
نیروهای مسلح در تهران برگزار شد، بحث جلب سرمایه گذاری 
این سازمان در استان کرمان و به ویژه مسائل مربوط به معادن 
مخصوصا فولاد و آهن مطرح شد و یکی از تصمیمات شاخص 
این جلس��ه، اعلام آمادگی سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری 
در آه��ن و مس در اس��تان بود ک��ه در یک ماه آینده یک تیم 

برای بررسی این موضوع به استان خواهد آمد.
اس��تاندار کرمان افزود: تصمیم دیگر درباره حل مشکلات 
باف��ت، رابر و ارزوئی��ه و اجرای پ��روژه فروآلیاژها بود و مقرر 
ش��د این سازمان بررس��ی کند و در صورت امکان پروژه ها را 

اجرا کند.
فدائی تصریح کرد: از س��ازمان تامی��ن اجتماعی نیروهای 
مس��لح درخواست کردیم در پتروش��یمی های استان کرمان 

س��رمایه گذاری کند که قرار ش��د موضوع بررس��ی شود و در 
صورتی که سرمایه گذار خارجی وجود داشته باشد، مشارکت 
می کنند و خوش��خبتانه س��رمایه گذار چین��ی اعلام آمادگی 

کرده است.
اس��تاندار کرمان بیان کرد: بازه زمانی برای این بررس��ی ها 
ی��ک م��اه آین��ده مش��خص ش��ده و همچنی��ن مقرر ش��د 
دکترپورابراهیمی)نماینده کرمان و راور در مجلس ش��ورای 
اسلامی( جلسه ای برگزار کند و در صورتی که بانک پاسارگاد 
آمادگی لازم برای تامین منابع مالی و ادامه کار در پتروشیمی 
فجر کرمان را ندارد، این پروژه به متقاضی دیگری واگذار شود.

وی افزود: همچنین جلس��ه دیگری با مدیرعامل و اعضای 
هیات مدیره بانک توسعه تعاون برای پیگیری مشکلات چند 
پروژه به ویژه واحد تولید کاغذ از س��نگ های آهکی داش��تیم 
که قرار شد ۲۲۰ میلیارد تومان اعتبار برای این پروژه در قالب 

کنسرسیوم تامین شود.
فدائ��ی گفت: تصمیم خوبی در راس��تای ایج��اد ۱۰ هزار 
فرصت ش��غلی گرفته و قرار شد بانک تسهیلات ارزان قیمت 

بپردازد و منابع آن از سوی استان تامین شود.
وی تصری��ح ک��رد: مدیرعامل بانک توس��عه تع��اون قول 
پرداخت ۱۰۰ میلیارد تومان تس��هیلات به فولاد بردس��یر و 
پرداخت تس��هیلات ارزان به مددجویان کمیته امداد را داد و 

قرار است منابع را ما در استان تامین کنیم.
استاندار کرمان در با اشاره به اینکه جلسه ای پیرامون خط 
انتقال آب از خلیج فارس در تهران برگزار کردیم، افزود: پروژه 
خیلی بزرگی اس��ت که برای نخس��تین ب��ار آب خلیج فارس 

شیرین و به صنایع کرمان و یزد منتقل می شود.
وی افزود: در این جلس��ه اعلام ش��د خط رس��یدن آب از 
خلیج ف��ارس تا گل گهر س��یرجان در نیم��ه اول مهرماه و تا 

سرچش��مه و چادرملو در ۲۲ بهمن افتتاح ش��ود. همچنین 
برای خط دو یک ش��رکت تاس��یس و کار امس��ال آغاز شود و 
یک ش��رکت خصوصی مدعی است خط سوم این پروژه برای 
کش��اورزی اقتصادی است و مقرر ش��د این شرکت بررسی و 

برای این بخش کار را اجرا کند.
فدائی در بخش دیگری از س��خنانش اظهار کرد: به دنبال 
ایج��اد ش��هر نوآوری در کرمان هس��تیم که اگر اجرا ش��ود، 
مشکل اش��تغال بخش زیادی از فارغ التحصیلان دانشگاهی 

حل می شود.
وی افزود: این ش��هر در کس��ب و کار اینترنت��ی و فناورانه 
فعالی��ت خواه��د کرد و ب��ا تجه به اینکه در کرمان یکس��ری 
امکانات از جمله سالن ۱۸ هزار مترمربع و تعدادی خانه داریم 
که س��ال ها بلااستفاده است، قرار شد شرکتی تشکیل بدهیم 
که این امکانات را وزارت راه و شهرس��ازی به صورت قس��طی 
به آن واگذار و ش��رکت مش��ابه آنچه که در تهران است، برای 

جنوبشرق انجام بدهد.
اس��تاندار کرم��ان بیان کرد: مقرر ش��د بعد از بررس��ی ها 
و پیگی��ری ه��ا، کلنگ احداث ش��هر ن��وآوری در هفته اول 
ش��هریورماه امسال به زمین زده شود.عالی ترین مقام اجرایی 
دولت در اس��تان کرمان با اش��اره به جلس��ه با رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کش��ور در تهران گفت: نوبخت دس��تور تامین 
اعتبار ادامه س��یل بند خرم را داد که با اتمام این س��یل بند، 
منطق��ه جازموری��ان و رودبار جنوب را از خطر س��یل حفظ 

می کند.
فدائی تصریح کرد: مهم ترین مس��ئله در این جلسه تامین 
آب جیرف��ت و عنبرآباد از س��د جیرفت بود که درحال حاضر 
کیفیت آب این ۲ شهر نامطلوب است و قرار شد ۳۰ میلیارد 
تومن امس��ال ب��رای آغاز پروژه اختص��اص داده و برای ادامه 

کار ردیف هایی در بودجه س��ال بعد پیش بینی شود.استاندار 
کرمان گفت: مس��ئله دیگر اجرای خط برق س��اردوئیه برای 
ایجاد واحدهای صنعتی بود که مقرر ش��د اجرای خط انتقال 
برق از دوراهی راین به سمت ساردوئیه به طول ۷۰ کیلومتر 
پیگیری و اجرا ش��ود.عالی ترین مقام اجرایی دولت در استان 
کرمان در ادامه افزود: با رئیس ش��رکت میدکو نیز در تهران 
جلسه ای برگزار کردیم که پورمند اعلام کرد تولید شمش در 
فولاد زرند با س��رمایه گذاری ۱۵ هزار میلیارد تومان به روش 

کوره بلند تا نیمه مهر ماه امسال افتتاح می شود.
اس��تاندار کرمان با بیان اینکه واح��د آهک دولومیت بوتیا 
کرمان با س��رمایه گذاری ۳۵۰ میلیارد تومانی در هفته دولت 
آماده افتتاح خواهد بود گفت: براساس اعلام مدیرعامل میدکو 
واحد تولید مس ۵۰ هزار تنی ش��هربابک با س��رمایه گذاری 
حدود ۳۰۰۰ میلیارد تومانی آماده افتتاح است. وی در بخش 
دیگری از سخنانش با اشاره به برگزاری جلسه با یک شرکت 
خصوصی برای تولید س��لول پنل های خورش��یدی در استان 
کرم��ان بیان کرد: مقرر ش��د محل اح��داث کارخانه در یکی 
از ۳ منطقه ویژه اقتصادی س��یرجان، بم و رفس��نجان یا در 
کنار دانش��گاه تحصیلات تکمیلی ماهان توسط سرمایه گذار 

بررسی شود. 
فدائی گفت: جلس��ه ای در زمینه اح��داث واحد فرآوری و 
بس��ته بندی گیاهان دارویی در شهرس��تان رابر داش��تیم که 
کلنگ این واحد را سردار شهید حاج قاسم سلیمانی به زمین 
زده بودند. وی افزود: قرار ش��د ش��رکت گوهر زمین مطالعات 
جامع مربوط به گیاهان دارویی در مناطق رابر، بافت، بردسیر 
و ارزوئیه را در فاز نخس��ت و کل مناطق جنوب اس��تان را در 
فاز ۲ در یک سال انجام بدهد و مسائل مربوط به این واحد در 

رابر پیگیری و کار اجرا شود.

معدن��ی  اکتش��افات  و  زمین شناس��ی  س��ازمان های 
کش��ور و بس��یج مهندس��ی صنعتی در قال��ب تفاهمنامه 
هم��کاری، پروژه های مش��ترک ب��ا رویکرد ایجاد اش��تغال 
 در ح��وزه مع��ادن کوچک با تاکید بر گوهرس��نگ ها انجام 

خواهند داد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی کشور، تفاهمنامه همکاری علمی، پژوهشی 
و آموزشی میان س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کشور و س��ازمان بسیج مهندس��ی صنعتی کشور از سوی 
علیرضا ش��هیدی، معاون وزیر صنعت و علی اصغر شهبازی 

امضا شد. 
تفاهمنامه یاد شده به منظور جهش تولید و ایجاد اشتغال 
با هدف توس��عه در مناطق محروم و آموزش جامعه هدف و 
توسعه علوم زمین و اکتشاف مواد معدنی به امضای ۲طرف 

رسید.

براس��اس این گزارش، استفاده از ظرفیت سرمایه انسانی 
متخصص ب��ا رویکرد ارتقای س��طح فعالیت های تخصصی 
علوم زمین و اکتشاف ذخایر معدنی در کشور در قالب انجام 
پروژه های مش��ترک به عنوان موضوع اصلی این تفاهمنامه 

یاد شده است.
همچنی��ن اج��رای همایش ه��ای تخصص��ی، کارگاه ها، 

دوره های آموزش��ی مش��ترک در چارچوب توانمندسازی و 
ارتقای سطح علمی فارغ التحصیلان زمین شناسی و معدن، 
استفاده فارغ التحصیلان زمین شناسی و معدن معرفی شده 
بس��یج مهندس��ی از پایگاه اطلاعاتی داده های علوم زمین 
کتابخانه و اس��ناد علم��ی مکتوب طبق مقررات س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور بخشی از مفاد این 

تفاهمنامه است.
 فراهم س��ازی ش��رایط مناس��ب و همکاری برای ارتقای 
دان��ش متخصص��ان زمین شناس��ی و مع��دن ب��ا حمایت 
از پایان نامه ه��ای کارشناس��ی ارش��د و دکت��ری، حمایت 
در  مش��ترک  برنامه ه��ای  از  لجس��تیکی  پش��تیبانی  و 
 س��طح اس��تان ها از دیگ��ر س��رفصل های ای��ن تفاهمنامه

است.  
ایجاد کارگروه مشترک در زمینه فعالیت های دوجانبه به 
منظور هماهنگی و س��اماندهی پروژه ه��ا، انجام بازدیدهای 

علمی و تورهای معدنی متقابل برای کارکنان و ش��اغلان از 
ظرفیت ها و امکانات آموزشی و پژوهشی و استفاده از سایر 
امکانات تحقیقاتی شامل آزمایشگاه ها و کارگاه های تخصصی 
بنا بر مقررات س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی 
 کش��ور ب��ه عن��وان زمینه های هم��کاری ۲ط��رف تعریف 

شده است. 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در دوره 
یکساله منتهی به خرداد ۹۹ بیلان داد که در حوزه اکتشاف 
ذخایر معدنی )شناسایی- پی جویی( آغاز عملیات واگذاری 
و آزادسازی ۶۰ محدوده اکتشافی در کشور، اجرای عملیات 
شناس��ایی و پی جویی به میزان ۱۳۰ ه��زار کیلومتر مربع 
در قالب انجام ۱۰ پروژه شناس��ایی- پی جویی مواد معدنی 
برای ۳۲ محدوده مختلف کش��ور، انجام عملیات اکتش��اف 
عمومی در قالب ۱۶ محدوده بخشی از فعالیت های یک ساله 

به شمار می رود.

افتتاح�خط�انتقال�آب�از�خلیج�فارس�به�سیرجان�در�مهر

پروژه�های�مشترک�زمین�شناسی�و�بسیج�مهندسی�برای�احیای�معادن

 گروه معدن: 
رئی��س هیات عام��ل ایمیدرو ب��ا تاکید بر اینک��ه عملکرد 
مالی و س��رمایه گذاری گل گهر در س��ال ۹۸ قابل تقدیر است، 
تاکید کرد: ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر برای دس��تیابی 
به جایگاه »فناورترین ش��رکت ایران« در زمینه کنس��انتره و 
گندله برنامه ریزی کند و این ش��رکت صاحب دانش فنی این 

۲ محصول شود.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی گل گهر، خ��داداد غریب پور در 
نشس��ت کارگ��روه کنترل مدیریت ایمی��درو و گل گهر اظهار 
کرد: شرکت فولاد مبارکه به دلیل برخورداری از جایگاه ویژه 
در صنعت فولاد، مس��ئول دس��تیابی به فناورترین شرکت در 
این صنعت ش��د، از این رو »گل گهر« نیز در حوزه سنگ آهن، 

راهبری فناوری را برعهده گیرد.
وی همچنین درباره عملکرد مالی و سرمایه گذاری گل گهر، 
گف��ت: افزایش ۶۰درصدی س��رمایه گذاری ش��رکت گل گهر 
و افزای��ش دارایی ه��ا از ۱۳ هزار میلیارد ب��ه ۲۲ هزار میلیارد 
تومان در س��ال ۹۸، نش��ان دهنده همدلی مجموعه و دیدگاه 

توسعه گرایی این شرکت است.
غریب پور افزود: رش��د ۳۹ درصدی س��ود عملیاتی و رش��د 
۲۸ درصدی س��ود خالص در این ش��رکت جای تش��کر دارد 
چراک��ه افزای��ش درآمده��ا همزم��ان با افزای��ش ۳ درصدی 
تولی��د، کنت��رل هزینه ه��ا و اج��رای طرح های توس��عه ای، 
اتفاق افتاده اس��ت و داش��تن چش��م انداز بلندمدت و رسیدن 
 ب��ه س��ود ۳ برابری س��رمایه ت��ا ۱۴۰۴ در این ش��رکت قابل 

تقدیر است.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به تولید ۱۶ میلیون تنی 
کنسانتره و ۱۲ میلیون تنی گندله در شرکت گل گهر، تصریح 
کرد؛ با توجه به این میزان حجم فعالیت، شرکت گل گهر باید 
برای دس��تیابی به جایگاه فناورترین ش��رکت ایران در زمینه 
کنس��انتره و گندله برنامه ریزی کند و صاحب دانش فنی این 

۲ محصول شود.
رئی��س هی��ات عامل ایمیدرو ضمن قدردانی از بانک س��په 
برای موافقت با افزایش س��رمایه ش��رکت گل گهر، بیان کرد: 
خوش��بختانه افزایش سرمایه این شرکت امسال، در ۲ مرحله 

۱۰ هزار میلیارد تومان افزایش می یابد.
وی ادامه داد: این ش��رکت، متناس��ب ب��ا جریان نقدینگی 
)Cash Flow(، س��ود س��هام را ب��رای اج��رای طرح ه��ای 
توس��عه ای مطاب��ق ب��ا ط��رح جامع ف��ولاد ذخی��ره کند. در 
ای��ن می��ان، افزای��ش س��رمایه برای ۴-۳ س��ال آین��ده در 
 اختی��ار هیأت مدیره باش��د تا نگ��ران اجرا ش��دن طرح های 

توسعه ای نباشند.

افزایش�سهم�بومی�سازی��
غریب پ��ور با اش��اره به تاکید م��درس خیابانی، سرپرس��ت 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت بر بومی س��ازی یک میلیارد 
دلاری بخش مع��دن و صنایع معدنی، گفت: ش��رکت گل گهر 
باید برای افزایش س��هم از ۱۷میلی��ون دلار برنامه ریزی انجام 
ش��ده جهت بومی س��ازی قطع��ات و تجهی��زات، اق��دام کند. 
وی اف��زود: با توجه به نیاز س��الانه این ش��رکت به ۲۸میلیون 
تن س��نگ آهن بای��د منبع پایداری برای تامین س��نگ آهن به 
 عنوان ماده اولیه داش��ته باش��د و ایمیدرو بای��د در این زمینه 

اقدام کند.
استفاده�از�باطله�ها�به�مثابه�معدن�جدید��

غریب پ��ور با اش��اره به ضرورت برنامه ریزی ش��رکت گل گهر 
برای دس��تیابی به معادن زیرزمینی، گفت: این ش��رکت باید با 
بهره گیری از فناوری های روز، امکان شروع عملیات اجرایی در 
مع��دن زیرزمینی را فراهم کند. او گفت: موضوع دیگر، فرآوری 
باطله هاس��ت که چنانچه این شرکت به فرآوری ۴۰میلیون تن 
باطله موجود در معادن خود ورود کند، مانند یک معدن جدید 

)شماره۷( را در کنار ۶ معدن موجود، راه اندازی کرده است.

اقدامات�جهشی�تولید،�فروش�و�توسعه�در�سال���۹۸
جمش��ید ملارحمان، مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی 
گل گهر در این نشست ضمن قدردانی از حمایت های غریب پور 
و همکاران از این ش��رکت، گفت: ش��رکت گل گه��ر به عنوان 
بازوی اجرایی ایمیدرو در س��ال ۹۸ در تولید، فروش و توسعه، 

اقدامات جهشی انجام داد.
 وی ادامه داد: این ش��رکت، سال گذشته در تولید کنسانتره 
۳ درص��د، گندله ۳ درص��د و فروش داخلی این دو محصول از 
نظر تناژ ۵درصد رش��د داشته است. ملارحمان ادامه داد: سال 
گذشته، مجموع سرمایه گذاری های ارزی و ریالی این شرکت و 
شرکت های هم گروه معادل ۸ هزار و ۲۸۳ میلیارد تومان بوده 
که برای حدود ۵۲۰۰ نفر اشتغال ایجاد شده است. این میزان 
سرمایه گذاری، بیش از ۶۰ درصد سرمایه گذاری های سال های 

قبل بوده است.
افتتاح��14طرح�در�امسال��

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با اشاره به افتتاح 
۱۴ طرح در امسال گفت: مجموع این سرمایه گذاری ها ۱۶ هزار 
و ۵۵۶ میلیارد تومان با اش��تغال ۴۳۷۰ نفر به طور مستقیم و 

غیرمس��تقیم است.  وی ادامه داد: این شرکت ۱۳ طرح، آماده 
کلنگ زنی برای امس��ال دارد که میزان س��رمایه گذاری ارزی 
و ریال��ی آن به ترتیب ۱۲۲۴میلیون ی��ورو و ۱۰ هزار و ۲۹۰ 
میلیارد تومان با اش��تغال زایی مس��تقیم و غیرمستقیم ۶۴۶۴ 

نفر است.
�۹۰هزار�قطعه�بومی�شده�در�گل�گهر��

ملارحمان خاطرنشان کرد: این شرکت در ۲ برنامه جداگانه 
ب��رای ۱۴۰۴ و ۲۰۳۰ برنام��ه افزایش ظرفی��ت محصولات و 
زیرساخت ها را دارد. لازم به ذکر است، با توجه به گزارش ارائه 
ش��ده در منطقه گل گهر ۱۲۰ هزار کدقطعه برای بومی سازی 
وجود دارد که تاکنون ۹۰ هزار قطعه )۷۵ درصد( بومی سازی 
ش��ده است و سال گذشته یک هزار قطعه، بومی سازی شد. به 
گفته ملارحمان، میزان پیشرفت طرح انتقال آب خلیج فارس به 
گل گهر نیز در قطعه اول ۹۵ درصد، قطعه دوم ۸۸ درصد و قطعه 
سوم ۸۵ درصد است. بنا به این گزارش، امروز کارگروه کنترل 
مدیریت ایمیدرو و گل گهر به عنوان س��ومین کارگروه کنترل 
 مدیریت شرکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی در ایمیدرو 

برگزار شد.

»گل گهر« فناورترین شرکت در کنسانتره و گندله شود
رئیس�هیات�عامل�ایمیدرو:

واگذاری به ایمیدرو بلای 
جدیدی بر جان هپکو

مصطفی مشکاتی
 کارشناس اقتصادی
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یادداشت

خبر بهره برداری از ۲.۲ میلیارد دلار طرح در بخش معدن و صنایع معدنی 
امس��ال بهره برداری از ۲.۲ میلی��ارد دلار طرح در بخش 
معدن وصنایع معدنی با مشارکت بخش خصوصی در برنامه 
گنجانده شده که اشتغال حداقل چهار هزار نفر را به دنبال 

خواهد داشت.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، براساس وظایف تعیین 
ش��ده در چارچوب سیاس��ت های کلان کشور، امسال هم با 
راهبری بخش معدن و صنایع معدنی ۲.۲ میلیارد دلار طرح 
با مشارکت بخش خصوصی در مدار تولید قرار می گیرد که 
زمینه ساز ایجاد افزون بر چهار هزار شغل مستقیم در نقاط 

مختلف کشور به ویژه مناطق محروم خواهد شد.
برنامه مزبور در حالی اجرا می ش��ود که کاهش وابستگی 
به نفت، انتظارات از نقش آفرینی این حوزه در اقتصاد ملی 
را بالا برده و در این میان ایمیدرو سیاس��ت های جدید خود 
را بر مبنای کاهش ارزبری و توس��عه بومی س��ازی قرار داده 

است.
 همچنی��ن برپای��ه هدف گذاری به منظور افزایش س��هم 
معدن و صنایع معدنی در تولید ناخالص داخلی و صادرات، 
رونق اشتغال از جمله عواملی محسوب می شود که بیش از 

پیش نیاز امروز کشور است.
براس��اس این گزارش، بیش از ۹۰ درصد معادن کش��ور، 
در ش��عاع ۲۰ کیلومت��ری روس��تاها قرار دارند و س��ازمان 
ایمی��درو برنام��ه توس��عه مت��وازن و محرومیت زدای��ی در 
مناطق غی��ر برخوردار )با تعریف طرح های توس��عه ای( که 
یکی از مقوله های مهم کش��ور محسوب می شود، به همراه 

شرکت های بخش خصوصی اجرایی کرده است.

در ص�ادرات  � مع�دن  اقتص�اد  س�هم  افزای�ش 
غیرنفتی

امروز قابلیت ارزآوری و توس��عه ص��ادرات غیرنفتی یکی 
دیگ��ر از رویکردهای کلان دول��ت، وزارت صنعت معدن و 
تج��ارت و ایمیدرو به ش��مار می رود و در این زمینه س��هم 
بخش مع��دن و صنایع معدنی از ص��ادرات غیرنفتی از ۲۰ 
ب��ه ۳۳ درصد افزای��ش یافته اس��ت. ارزش صادرات بخش 
معدن وصنایع معدنی در س��ال ۹۷ به بیش از ۹.۲ میلیارد 
دلار رس��ید که افزون بر۲۱ تا ۲۲ درص��د از ارزش صادرات 
غیرنفت��ی را ب��ه خود اختص��اص داد. کارشناس��ان ارزیابی 
کردن��د که بخش معدن و صنایع معدن��ی نقش اثر گذار در 
اقتصاد کش��ورمان را دارد و قابلی��ت تأمین نیازهای بخش 
گس��ترده ای از صنایع داخلی و کمک به اس��تقلال صنعتی 
کش��ور را می تواند داشته باشد.انتظار می رود افزایش حضور 
بخش خصوصی در اقتصاد ملی که در چارچوب برنامه های 
مدون گنجانده ش��ده و به عنوان یک اصل در ایمیدرو مورد 

توجه است، تداوم یابد و منشا تحقق اهداف مربوطه شود.

بهره برداری از ۳.۲ میلیارد دلار طرح در س�ال  �
۹۸

عملک��رد کلان ایمی��درو در توس��عه و تکمیل طرح های 
بخش معدن و صنایع معدنی موجب ش��د تا در س��ال ۹۸، 
ح��دود ۳.۲ میلیارد دلار طرح به بهره برداری برس��د و این 
دس��تاورد در حالی به انجام رس��ید که کش��ور در وضعیت 

تحریم های بی سابقه قرار دارد.
اشتغالزایی 4100 نفر در سال ۹۹ �

افتت��اح ۲.۲ میلی��ارد دلار طرح در س��ال۹۹ با اش��تغال 
مس��تقیم 4 ه��زار و ۱۰۰ نف��ر و ۱۵ هزار نفر ب��ه طور غیر 
مس��تقیم هدف گذاری و پیش بینی شده ایمیدرو به عنوان 
یک س��ازمان توسعه ای بس��تر کمک به افتتاح یک میلیارد 

دلار طرح بخش خصوصی در سال۹۹ را فراهم سازد.
همچنی��ن در چارچ��وب راهبرد توانمندس��ازی، از ۱۰۸ 
شهرس��تان کمتر توسعه یافته کشورمان، در ۸۲ شهرستان 

سرمایه گذاری لازم را به عمل آورده است.
توسعه اکتشافات برای جهش تولید �

فعالی��ت در ح��وزه اکتش��اف س��بب ش��ده ت��ا ایمیدرو 
فعالیت ه��ای اکتش��افی در 4۱ ناحیه کمتر توس��عه یافته 
را م��ورد توجه ق��رار دهد ک��ه ۸۲ درصد شهرس��تان های 

کمترتوسعه یافته کشور را پوشش دهد.
گزارش های پیش��ین حاکی اس��ت، تا پایان نیمه نخست 
س��ال ۹۷، ایمیدرو ۲۵۰ هزار کیلومتر مربع کار اکتش��افی 
انج��ام داده ب��ود، اما از نیمه دوم ۹۷ تا پایان س��ال ۹۸، به 
میزان 4۰۰ هزار کیلومتر مربع به پهنه های اکتشافی افزوده 

شد و اکنون کل مس��احت اکتشافی ایمیدرو و شرکت های 
زیرمجموعه ۶۵۰ هزار کیلومتر مربع )۶۵ درصد مس��احت 

قابل اکتشاف کشور( است.
ایمیدرو، علاوه بر این، به س��بب نیازهای کش��ور به مواد 
معدنی، اکتشاف های عمقی را در دستور کار قرار داده است.

احیای معادن کوچک برای جهش تولید �
ط��رح فعال س��ازی مع��ادن کوچ��ک در نق��اط مختلف 
کش��ور، با هدف فعال س��ازی معادن بخش خصوصی که به 
دلیل ش��رایط داخلی یا بین المللی نیم��ه فعال و یا تعطیل 
شده اند، از آذر ماه سال ۹۷ تعریف و در سال ۹۸ با راهبری 
ایمیدرو و توس��ط ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران 
)از زیرمجموعه های ایمیدرو(، عملیاتی شد. معادن کوچک 
به دلیل گس��تردگی )۹۸درصد از تعداد کل معادن کشور(، 
اشتغالزایی )۸۵درصد از سهم اشتغال معادن کشور( و تولید 
)۶۵ درصد از س��هم تولیدات معدنی کشور( اهمیت دارند و 
می توانند در ایجاد اش��تغال پایدار در بخش معدن و توسعه 
متوازن کشور نقش بس��یار مهمی ایفا کنند.سال گذشته با 
اجرای این طرح ۱4۶معدن در مناطق کمتر توس��عه یافته 

کشور احیا شده است. 
امس��ال هم در اج��رای برنامه های مرتبط با فعال س��ازی 
مع��ادن یاد ش��ده، احیای ۲۰۰ معدن و اح��داث ۲۵ واحد 
فرآوری هدف گذاری ش��ده و عملکرد تا پایان اردیبهش��ت 
۹۹ نیز نش��ان می دهد که بررسی ۲ هزار و ۱۸۳ معدن در 
قال��ب ۳۷۵ پروژه انجام و اقدام کلینیکی بر روی یک هزار و 

۵۸معدن عملیاتی شده است.

بازار سنگ قربانی الگوبرداری نادرست
سیاست ایران در خام فروشی سنگ های ساختمانی بررسی شد

 بهره از فناوری نو 
در معادن

بدون آینده پژوهی نمی توانیم در بخش معدن 
توسعه پیدا کنیم. 

م��واد معدنی به زندگی بش��ر قفل ش��ده اند 
و باتوج��ه ب��ه کاه��ش درآمده��ای نفتی جزو 
نادر منابعی هس��تند که بش��ر در آینده به آنها 
نی��از دارد. برخی کش��ورها در عم��ل بازدارنده 
فعالیت ه��ای معدنی می ش��وند. در این بین از 
آنجایی که کش��ور م��ا در بخش معدن بس��یار 
جوان است باید بروزرسانی تجهیزات و فناوری 
را عملیاتی و س��عی کنیم از فن��اوری روز دنیا 
به��ره ببریم. امروز باتوجه به ش��رایط اقتصادی 
قیم��ت تمام ش��ده در معدن��کاری روز به روز 
افزایش پیدا می کند؛ بنابراین بهترین جایگزین 
برای حل مشکلات بهره از فناوری های نو است.
م��ا باید به حوزه معدن کش��ور به عنوان یک 
بخش ب��ا کیفیت و مزیت  های ف��راوان نگاه و 

سعی کنیم آن را ارتقا دهیم. 
از آنجایی ک��ه هزینه اکتش��اف در هر بخش 
زیاد است و در شرایط حاضر با مشکل کم عیار 
ش��دن مواد معدنی روبه رو هستیم؛ استفاده از 
فن��اوری روز جایگزی��ن خوبی ب��رای این مهم 
است. همچنین از آنجایی که تمامی شرکت های 
ب��زرگ دنیا در ح��ال پژوهش و  به روز ش��دن 
هس��تند، ما هم باید بتوانیم به معدن به عنوان 

یک مزیت نگاه کنیم. 
فرام��وش نکنیم که توس��عه ای��ران در گرو 
صنع��ت و معدن اس��ت، چراکه م��ا می توانیم 
تامین کننده اصلی منابع اولیه برای کشورهای 

همسایه باشیم.
 این مهم باعث ش��ده به کیفیت و پیش��رفت 
حوزه معدن بیش��تر بها دهیم. مهندسی معدن 
یکی از مشاغلی است که کشور در آینده نزدیک 
نیاز اساس��ی به آن دارد. سیاس��ت گذاری های 
کلان کش��ور نی��ز بای��د در این راس��تا باش��د. 
همچنین ش��رایط برای جذب فارغ التحصیلان 
این رش��ته در تمام��ی بنگاه ها و ش��رکت های 
مرتبط فراهم ش��ود.  هنگامی که این اتفاق در 
کش��ور بیفتد نگاه ها در اقتصاد تغییر اساس��ی 
می کن��د و اقتصاد نفت مح��ور از میان می رود. 
البته خوشبختانه این وضعیت در حال عملیاتی 
شدن است و نگاه ها به بخش معدن بیشتر شده 
است.  آنچه که در این بین مهم است، مدیریت 
درست و اصولی است؛ بنابراین یکی از نیازهای 

بخش معدن تربیت مدیران باتدبیر است. 
همانطور که می دانیم توس��عه بدون مدیران 

کیفی اتفاق نمی افتد.

مبارزه با کرونا در کارخانجات 
شرکت سیمیدکو

ب��ه هم��ت مدیری��ت مناب��ع انس��انی و امور 
اجتماعی شرکت سیمیدکو، عملیات گند زدایی 
و ضدعفون��ی مخل های تجم��ع و تردد کارکنان 
کارخانجات شرکت س��یمیدکو به صورت روزانه 
انجام ش��د. به گ��زارش روابط عمومی ش��رکت 
سیمیدکو، مدیریت منابع انسانی و امور اجتماعی 
شرکت سیمیدکو با بیان این نکته که برای حفظ 
ایمنی بیش��تر همکاران، علاوه ب��ر توزیع روزانه 
ماس��ک و الزام همکاران به اس��تفاده از ماس��ک 
در محی��ط کار، ای��ن عملیات به ص��ورت روزانه 
در تمامی محل های ت��ردد و تجمع کارخانجات 
ش��رکت س��یمیدکو انج��ام می ش��ود.  گفتنی 
اس��ت این مهم در محیط دفتر مرکزی ش��رکت 
س��یمیدکو در تهران نیز انجام می گیرد. شرکت 
س��یمیدکو از ش��رکت های تابعه ش��رکت فولاد 

خوزستان است.

محمدرضابهرامن
رئیسخانهمعدنایران

 منیرحضوری: 
درب��اره مضرات خام فروش��ی زی��اد خوانده ایم؛ 
به طور مثال بارها مطرح شده وقتی خام فروشی 
می کنیم، س��ودی را که باید در داخل کش��ور 
به دس��ت آوریم، مس��تقیم به خارج از کش��ور 
می بری��م، درصورتی که اگ��ر توانمندی خود را 
افزایش دهیم و دس��ت از خام فروشی برداریم، 
می توانیم درآمدزایی کرده و به رش��د اقتصادی 
کش��ور ه��م کمک کنی��م. این درحالی اس��ت 
ک��ه برخی از کارشناس��ان ح��وزه صنگ های 
س��اختمانی موافق با خام فروشی در این حوزه 
هس��تند. این گ��روه معتقدند آنچ��ه در حوزه 
سنگ به نام خام فروشی در قالب بلوک یا کوپ 
انجام می شود، به هیچ وجه خام فروشی نیست. 
این کارشناسان با اش��اره به تجارب کشورهای 
موفق دنیا مطرح می کنند، کشورهایی از جمله 
ایتالیا و اس��پانیا که در این حوزه مزیت نسبی 
دارند، حدود ۵۰ درصد دس��ت به خام فروش��ی 
زده  و توانسته اند نیازهای بازار جهانی را تامین 
کنند. این مهم نه تنها باعث ش��ده ضرر کمتری 
نصیب معدنکاران شود، بلکه آنها را به ارزآوری 
بیش��تری رس��انده و توانس��ته در اقتصاد نقش 

مثبتی ایفا کند. 
درب��اره فواید فرآوری هم مباحث زیادی مطرح 
ش��ده اما به باور کارشناس��ان درحالی که رشد 
اقتصادی هر کش��وری می تواند تاثیر زیادی بر 
رشد فرآوری در صنعت س��نگ کشور بگذارد، 
عکس این قضیه یعنی رشد فرآوری در صنعت 
س��نگ کش��ور، تاثیر زی��ادی بر کلیت رش��د 
اقتصادی کش��ور ن��دارد. »روزگار معدن« برای 
پاسخ به این س��والات که خام فروشی در حوزه 
س��نگ چقدر مثبت و چقدر منفی است، چقدر 
رش��د فرآوری در حوزه س��نگ به رشد اقتصاد 
کمک می کند، آیا برای رشد اقتصادی در حوزه 
س��نگ تمرکز بر دوری از خام فروش��ی صحیح 
است با کارشناسان حوزه سنگ گفت وگو کرده 

که در ادامه می خوانید.
تافته جدابافته نباشیم �

رامین قرب��ان زاده، محقق 
بازار س��نگ در پاس��خ به 
این سوال که خام فروشی 
س��نگ های  ح��وزه  در 
منفی  س��اختمانی چقدر 
اس��ت، با مخالف��ت برای 
به کار بردن واژه خام فروش��ی در حوزه س��نگ 
ه��ای س��اختمانی گفت: هیچ جنب��ه منفی در 
رابطه با فروش س��نگ به ص��ورت بلوک یا خام 
وج��ود ن��دارد. او با اش��اره ب��ه اینک��ه تمامی 
کش��ورهای صاحب نام در صنعت س��نگ دنیا، 
بلوک فروش یا خام فروش هس��تند، بیان کرد: 
باتوج��ه به این مهم، بهتر اس��ت م��ا هم تافته 

جدابافته از دنیا نباشیم.
قرب��ان زاده ب��ا اش��اره ب��ه تجربه ه��ای موفق 
خام فروش��ی در دنیا اظهار کرد: سنگ با زمینه 
رنگ��ی س��فید همیش��ه در ب��ازار بین الملل از 
استقبال خوبی برخوردار بوده است. کشورهای 
ایتالیا، یونان، ترکیه، ایران، افغانستان و ویتنام 
بیش��ترین و بهترین معادن سنگ سفید دنیا را 

در اختیار دارند. 
در ای��ن بین ایتالی��ا، یونان و ترکی��ه صادرات 
بلوک سنگ س��فید را در برنامه خود دارند اما 

کشورهای افغانس��تان و ویتنام صادرات بلوک 
س��نگ را ممنوع اعلام کرده اند. بهتر اس��ت ما 
در این مهم از نقش��ه راه ایتالیا، یونان و ترکیه 

پیروی کنیم نه از افغانستان و ویتنام.
این محقق بازار سنگ در پاسخ به این سوال که 
بزرگ ترین خریدار سنگ بلوک چه کشورهایی 
هس��تند، گفت: ۵ بازار هدف صادراتی و بزرگ 
در دنیا تقس��یم بندی شده که چین بزرگ ترین 
خریدار س��نگ به ش��کل بلوک در دنیا به شمار 
می رود. 4 کش��ور امریکا، ژاپ��ن، کره جنوبی و 
آلم��ان نیز بزرگ ترین خریداران س��نگ بریده 
دنیا هس��تند. او ادامه داد: ای��ران بنا بر دلایل 
مختلفی نمی تواند با 4خریدار بزرگ و قدرتمند 
سنگ بریده ش��ده، تجارت چشمگیری داشته 
باش��د؛ بنابرای��ن بهتر اس��ت بازار چی��ن را که 
بزرگ ترین خریدار سنگ بلوک به شمار می رود، 

دودستی تقدیم رقیبی به نام ترکیه نکنیم.
قرب��ان زاده درب��اره اینک��ه چقدر ف��رآوری در 
حوزه سنگ به رش��د اقتصادی کمک می کند، 
گفت: فرآوری نیازمند رش��د دانش، تکنولوژی 
و تخص��ص نیروی انس��انی اس��ت. بنابراین در 
صورت در صورت داش��تن رشد کلی اقتصادی 
به می توان به  رش��د فرآوری در صنعت سنگ 
کشور دست یافت. اما عکس این فرمول صادق 
نیس��ت. یعنی رش��د فرآوری در صنعت سنگ 
کش��ور، تاثیر زیادی بر کلیت رش��د اقتصادی 

کشور ندارد.
ای��ن محقق بازار س��نگ در اهمی��ت توجه به 

ب��ازار چین بیان کرد: اگ��ر فقط اقتصاد صنعت 
سنگ را به طور مجزا بررسی کنیم، باز هم باید 
ی��ک فاکتور مهم در نظر گرفته ش��ود ودر گام 
بعد نقش این فاکتور در رش��د صنعت س��نگ 
ایران بررس��ی  ش��ود. این فاکتور چیزی نیست 
جز »ب��ازار چین« و میزان تقاضای کارخانجات 
تولیدی این کشور برای خرید سنگ خام ایران.

او ادام��ه داد: ب��رای اینکه متوج��ه نقش چین 
در بازار س��نگ بین الملل شویم، شایسته است 
توجه کنیم که ۵۰ درصد حجم دلاری صادرات 
س��نگ ترکیه برای صادرات سنگ خام فقط به 
کش��ور چین اختص��اص دارد و مابقی صادرات 
ترکیه در ترکیبی از سنگ خام و بریده به سایر 
کشورها است. او تاکید کرد: باتوجه به مشکلات 
تحمیلی و تحریمی که ایران با آن درگیر است، 
تمرکز صرف بر فروش س��نگ بریده در افزایش 

رشد اقتصادی چشمگیر نخواهد بود.
قربان زاده در پاس��خ به این س��وال که آیا برای 
رش��د اقتصادی در حوزه سنگ سیاست تمرکز 
ب��ر دوری از خام فروش��ی صحیح اس��ت، بیان 
کرد: خیر، این سیاس��ت درست نیست؛ به طور 
مث��ال یک ن��وع از خانواده س��نگ ها که ایران 
را در می��ان صاحب��ان صنع��ت س��نگ متمایز 
کرده، س��نگ مرمر یا اونیکس اس��ت. مخالفان 
و منتقدان��ی ک��ه ص��ادرات این نوع س��نگ را 
به اصط��لاح خام فروش��ی می دانند باید پاس��خ 
دهن��د که تکلیف صاحبان مع��ادن مرمر ایران 
در صورت��ی ک��ه س��نگ آنها به ص��ورت کوپ 

صادر نش��ود چیست؟! شفاف س��ازی کنند که 
آیا کارخان��ه داران ایران تضمین��ی برای خرید 
تمام��ی کوپ های اس��تخراجی از معادن مرمر 
ای��ران می دهند؟! آیا بازار داخل ایران کش��ش 
مصرفی مرمر استخراجی معادن ایران را دارد؟ 
آی��ا کارخان��ه داران و تجار ایران دسترس��ی به 
بازاره��ای خریدوفروش س��نگ های لوکس را 

دارند؟
این فعال معدنی در پای��ان درباره اینکه انتظار 
ش��ما از دول��ت چیس��ت، گفت: غی��ر از دولت 
نهاده��ای تصمیم گیر و تاثیرگ��ذار دیگری هم 
هس��تند؛ بنابراین از نظام حاک��م انتظار داریم 
که برای فعالان حوزه سنگ مانع تراشی نکنند.

لزوم همراهی با استانداردهای دنیا �
سیامک حاج سیدجوادی، 
فعال معدنی در پاس��خ به 
این سوال که  خام فروشی 
در ح��وزه س��نگ چقدر 
منفی اس��ت، گفت: آنچه 
که به نام خام فروش��ی در 
قالب س��نگ بلوک یا کوپ انجام می ش��ود، به 
هیچ وجه خام فروشی نیس��ت. در واقع در این 
مرحله عملی��ات فرآوری روی س��نگ انجام و 
روی آن طبق استانداردها کار شده تا به نتیجه 

مطلوب برسند. 
حاج سیدجوادی با اشاره به استانداردهای روز 
دنی��ا بیان کرد: این مهم در دنیا به طور معمول 
به صورت ۲ به یک اس��ت؛ یعنی سنگ ۲ برابر 
اس��تخراج شده و ۵۰ درصد آن به صورت بلوک 
و مابقی به صورت ضایعات  است. بر این اساس 
اگ��ر ۳۰۰ میلیون تن اس��تخراج ش��ود، حدود 
۱۵۰ میلیون تن سنگ بلوک به دست می آید، 
ام��ا در ایران این آمار بین ۳ ت��ا ۵ برابر متغیر 
اس��ت؛ یعنی م��ا خیلی کمتر به س��نگ بلوک 
توجه می کنیم؛ بنابراین باید گفت سنگ بلوک 
سنگ خام نیس��ت بلکه محصولی نیمه فرآوری 

شده و در مراحل تولید است. 
ای��ن فعال معدن��ی با تاکید ب��ر اینکه صادرات 

سنگ بلوک برای کش��ور نه تنها منفی نیست، 
بلک��ه مثبت هم اس��ت، تصریح ک��رد: در این 
ب��اره، معیار ما می تواند کش��ورهای دیگر فعال 
در حوزه س��نگ باشد، مثل ایتالیا و اسپانیا که 
مزیت نس��بی در صنعت س��نگ دارند و سنگ 
را به ص��ورت کوپ صادر می کنن��د. مورد دیگر 
ترکیه اس��ت که تولید آن بین ۱۰ تا ۲۰ درصد 

بیشتر از ایران است.
 درحالی ک��ه ما ح��دود ۱۰ میلی��ون تن تولید 
س��تگ داریم، این رقم برای ترکیه ۱۲ میلیون 
تن اس��ت. جالب اینکه ترکیه نصف تولید خود 
را به صورت بل��وک یعنی خام صادر می کند اما 
این مهم در کشور ما مورد انتقاد است و با بیان 
اینکه نباید خام فروشی کرد، مورد سرزنش قرار 

می گیرد. 
حاج س��یدجوادی با اش��اره به دلایل مش��کل 
صادرات س��نگ به صورت بل��وک در ایران بیان 
کرد: در بس��یاری از مناطق دنیا معدنکار خود 
کارخان��ه و واح��د ف��رآوری دارد ام��ا در ایران 

کارخانه های فرآوری منفک از معدن هستند. 
متاس��فانه سیاس��ت گذاری در کش��ور م��ا در 
جهت��ی نبوده ک��ه این دو در کنار هم باش��ند؛ 
بنابراین دعوا بر سر ارزش افزوده بین معدنکار و 

کارخانه دار موضوعی همیشگی بوده است. 
ای��ن فع��ال معدنی ادام��ه داد: کارخان��ه داران 
همیشه تلاش کرده اند سنگ معدن را با قیمت 
پایی��ن بخرند ام��ا در مقابل معدنکاران س��عی 

کرده اند سنگ را با بیشترین سود بفروشند.
 در ای��ن بی��ن اگ��ر صادرکننده س��نگی را از 
معدن��کار به قیمت ه��ر تن ۳ میلی��ون تومان 
می خ��رد، کارخانه دار تمایل دارد خیلی ارزان تر 
آن را خریداری کرده و س��هم بیشتری را برای 

ارزش افزوده در نظر بگیرد. 
او به عن��وان راه��کار این مش��کل گف��ت: باید 
اعتدال را برقرار کنیم؛ یعنی س��عی شود تا حد 
ممک��ن معدنکاران واحدهای ف��رآوری بزنند یا 
کارخانه دارها به معادن واحدهای فرآوری ارائه 

دهند تا دعوا کمتر شود. 

رامین قربان زاده: بخش اقتصادی ایران بنا بر دلایل 
مختلفی نمی تواند با ۴ ابرخریدار سنگ بریده شده، 
تجارت چشمگیری داشته باشد؛ بنابراین بهتر است 

بازار چین را که بزرگ ترین خریدار سنگ بلوک به شمار 
می رود، دودستی تقدیم به رقیبی مثل ترکیه نکنیم
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یادداشت

 صنعت فولاد کش��ور ما در طول س��الیان گذشته 
رش��د قابل توجهی را از آن خود کرده اس��ت. بخش 
خصوص��ی نق��ش موثری در توس��عه ای��ن صنعت 
بر عهده داش��ته اس��ت. از حدود ۲۰ س��ال گذشته 
تاکن��ون ح��دود یک س��وم ظرفی��ت صنعت فولاد 
ایران را، بخش خصوصی واقعی احداث کرده اس��ت. 
همین نس��بت، نشان از اهمیت و اثرگذاری فعالیت 
تولیدکنندگان بخ��ش خصوصی در چنین صنعت 
اس��تراتژیکی دارد.  تولیدکنن��دگان فولاد کش��ور 
به ویژه فعالان بخش خصوصی در مس��یر تولید خود 
ب��ا چالش هایی روبه رو هس��تند. کمبود نقدینگی و 
مواد اولیه را باید از اساسی ترین چالش هایی دانست 
که تولیدکنندگان فولاد به ویژه در بخش خصوصی 
با آن روبه رو هستند. سیاست های دستوری متولیان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و دخالت در امر تولید 
از دیگر مسائلی است که فعالیت تولیدکنندگان در 
حلقه ه��ای مختلف زنجیره فولاد را با چالش روبه رو 
می کند.  در تبیین هرچه دقیق تر چالش های یادشده 
باید خاطرنش��ان کرد که اغل��ب واحدهای فولادی 
متعلق به بخش خصوصی، کوچک مقیاس هستند، 
بنابرای��ن در موارد متع��ددی برای تامین ماده اولیه 
خود با مش��کل کمبود نقدینگی روبه رو می ش��وند. 
در ای��ن میان، بخش قابل توجهی از مواد اولیه مورد 
نی��از این تولیدکنندگان از طریق بورس کالا مبادله 
خریداری می شود، اما متاسفانه درحال حاضر امکان 
خری��د اعتباری از بورس وجود ندارد،  چراکه وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت از تولیدکنندگان بزرگی 
مانند فولاد مبارکه و فولاد خوزس��تان خواس��ته که 
محص��ولات خود را فق��ط به صورت نقدی به فروش 
برس��انند. خرید مواد اولیه به صورت نقدی به حجم 
بالای��ی از نقدینگ��ی نی��از دارد و از توان بس��یاری 
تولیدکنن��دگان خارج اس��ت. درنتیجه این واحدها 
ناچار هس��تند فقط ماده اولی��ه محدودی را تهیه و 
با ظرفیت پایین تر از ظرفت اسمی خود تولیدکنند. 
یا در مواردی به صورت دس��تمزدی تولید کنند که 
هر دو گزینه به ضرر تولیدکنندگان اس��ت.  چنانچه 
متولی��ان وزارت صنعت، مع��دن و تجارت بپذیرند 
که خرید مواد اولیه فولادس��ازان به صورت ال س��ی 
انجام شود، مشکل تامین نقدینگی برطرف می شود. 
به ویژه که زمان تحویل این محصولات اغلب در یک 
بازه زمانی ۲ تا ۳ ماهه انجام می شود. یعنی نقدینگی 
ما برای یک بازه زمانی ۲ تا ۳ ماهه بلوکه می ش��ود. 
راه حل دیگر، استفاده از توانایی بانک ها برای تامین 
نقدینگی مورد نیاز فولادسازان است. البته چنانچه 
بانک ها بپذیرند اعتبار خرید مواد اولیه را به صورت 
ال س��ی در اختیار ما قرار دهند، باز هم شرکت های 
فروش��نده باید این ش��رایط را قبول کنن��د.  با این 
وجود ش��اهد آن هس��تیم که وزارت صنعت، معدن 
و تجارت از فولادس��ازان ب��زرگ می خواهد فروش 
اعتب��اری را قبول نکنند تا میزان تقاضا کاهش یابد. 
طبیعی اس��ت که به دلیل کمب��ود نقدینگی، تقاضا 
نیز کاهش می یابد. هرچند سیاس��ت یادش��ده تنها 
ب��ه ضرر ما اس��ت.  همانطور که پیش تر هم اش��اره 
ش��د دخال��ت دولت در تولید از دیگ��ر چالش هایی 
اس��ت که فعالیت تولیدکنندگان را تحت تاثیر قرار 
می دهد.  از دولت انتظار می رود جنبه سیاست گذار 
و حمایتی داش��ته باشد. دخالت مستقیم دولت در 
فعالیت های تولیدکنندگان اشتباه است. کما اینکه 
ظرف س��ال های گذش��ته بارها مش��اهده کرده ایم 
دس��تکاری دولت به بهانه کنترل قیمت ها مشکل زا 
بوده اس��ت. درحال حاض��ر نیز با ان��واع تصمیمات 
اش��تباه در ف��روش محصولات ف��ولادی در بورس 
کالا روبه رو هس��تیم. در چنین ش��رایطی از یک سو 
محص��ولات تولیدکننده ها با قیمتی ارزان در بورس 
عرضه می ش��ود و از س��وی دیگ��ر، محصول نهایی 
ب��ا قیمتی بالا در اختی��ار مصرف کننده واقعی قرار 
می گی��رد.  بنابراین چنانچه مس��ئولان اجازه دهند 
شفافیت به بورس کالا بازگردد، بسیاری از چالش ها 
برطرف می شوند. چنانچه رقابتی شفاف در خرید و 
فروش های بورس آغاز ش��ود، ظرف بازه زمانی یک 
ت��ا دو ماهه، انواع تقاضاهای کاذب از این بازار خارج 
می ش��وند. در ادامه هر خریداری تنها براساس نیاز 
خرید می کند. البته در همین موقعیت باید ش��رایط 

خرید اعتباری نیز فراهم شود. 

معضل تامین مواد اولیه 
در صنعت فولاد

غلامرضاخلیقی
مدیرعاملشرکتفولادغربآسیا

عض��و هی��ات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد گفت: 
در پ��ی اعلام امری��کا مبنی بر تش��دید تحریم ها علیه بخش 
فلزات ایران، سیاست های داخلی را تاثیرگذارتر از تحریم های 

خارجی دانست.
»رضا شهرس��تانی« در گفت وگو با برنا گفت: در کل امریکا 
ش��دیدترین تحریم های را ت��ا به امروز اعمال ک��رده و دیگر 
مورد جدیدی نمانده اس��ت، تنها هر از گاهی ش��مار دیگری 
از ش��رکت ها را به فهرس��ت اضافه می کند تا فضای روانی را 
ملتهب کند. در عم��ل مانعی برای صادرات محصولات فلزی 
ایجاد نش��ده، بلکه تحریم ها تنها هزینه مبادلات بانکی را بالا 
ب��رده و هزین��ه دور زدن تحریم ها را بر ای��ران، تحمیل کرده 

اس��ت. او افزود: از جمله شرکت هایی که به تازگی در فهرست 
تحریم ه��ای فلزی امریکا قرار گرفته، ف��ولاد مبارکه اصفهان 

اس��ت در حالی که وزارت صنعت، مع��دن و تجارت صادرات 
بیش��تر محصولات فولاد مبارکه اصفهان را ب��ه دلیل تامین 
نیاز داخل ممنوع کرده، در نتیجه دست کم در عملکرد فولاد 

مبارکه تاثیر آن چنانی نمی گذارد.
شهرس��تانی اضافه کرد: این تحریم ها هیچ گاه عامل توقف 
ص��ادرات م��ا نبودند. علاوه ب��ر این ما نمی توانیم از دش��من 
انتظاری جز ایجاد مانع بر سر موفقیت ها و دستاوردها داشته 
باشیم. به باور من مشکلی اصلی صنایع فلزی به ویژه صنعت 
فولاد ما نه تحریم های خارجی که سیاست های داخلی است.

او ادام��ه داد: ب��ا ابط��ال معاملات در ب��ورس، تصمیم های 
هیجانی و تک ف��ردی و قیمت گذاری های دس��توری صنعت 

فولاد در داخل بیش��تر از فشار خارجی متضرر می شود.عضو 
هیات رئیس��ه انجمن فولاد گفت: اینک��ه امریکا تمرکز خود 
را در میان صنایع گوناگون کش��ور ب��ر فلزات و به ویژه فولاد 
گذاشته، نشان دهنده اهمیت این صنعت و قدرت آن در خلق 

ارزش افزوده است. 
او همچنی��ن گفت: بنابراین م��ا از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت انتظار تس��هیل در مس��یر صادرات و در اولویت قرار 
گرفت��ن ص��ادرات را داریم. م��ا نگرانی از تحریم ه��ا نداریم، 
تحریم ه��ا باع��ث ش��ده کش��ور در ش��ماری از فناوری ها به 
خودکفایی برس��د و حتی بتواند، این فناوری ها را در آینده ای 

نه چندان دور صادر کند. 

عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد: 

تحریم ها هیچ گاه عامل توقف صادرات نبود

عبدالرض��ا ش��یخان، دبیر 
انجمن کارفرمایان صنعت 
س��یمان در گفت وگ��و با  
مع��دن«  »روزگار 
س��ال  کرد:  خاطرنش��ان 
گذشته انجمن کارفرمایان 
صنعت سیمان درخواس��ت رشد 1۰۰ درصدی 
قیمت س��یمان را مطرح ک��رد که با آن موافقت 
ش��د. البته قرار بر این ش��د که ۳7 درصد رشد 
قیمت یادش��ده در نیمه نخست سال 98 اجرا و 
افزایش 6۳ درصدی باقیمانده به نیمه دوم سال 
موک��ول ش��ود. این اق��دام به درخواس��ت رضا 
رحمان��ی، وزیر وقت صنع��ت، معدن و تجارت و 
به دلی��ل وارد نیامدن ش��وک قیمتی ب��ه بازار، 
اجرایی ش��د، اما متاس��فانه در نیمه دوم س��ال 
به دلای��ل مختل��ف رش��د قیم��ت توافق ش��ده 

همچنان به تعویق افتاد.
ح��ال در س��ال جاری و به دنبال رش��د مداوم 
قیمت ها، فعالان این صنعت از سیاس��ت گذاران 
درخواس��ت اجرای مابقی رش��د قیمتی س��ال 
گذش��ته را داش��تند. توجه به این نکته ضروری 
به نظر می رسد که براس��اس آمار رسمی منتشر 
ش��ده از س��وی بانک مرک��زی، تورم در س��ال 
98 از 4۰ درص��د ه��م فرات��ر رف��ت. به ع��لاوه 
 آنک��ه قیمت ه��ا در نیمه دوم س��ال نیز رش��د
 قابل توجهی داش��تند. با این وجود، در جلساتی 
که میان نمایندگان صنعت سیمان و نمایندگان 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت برگزار ش��د، 
اینطور مط��رح کردند که در موقعیت حس��اس 
کنون��ی، رش��د 6۰ درصدی س��یمان به صلاح 
نیست. گویی این شرایط ویژه، تنها برای صنعت 
سیمان وجود دارد و تمامی هم ندارد. همچنین 
در جلس��ه اخیر هم عنوان شد که بنا به دستور 
حس��ین مدرس خیابانی، سرپرست جدید وزارت 

صنعت، معدن و تجارت، واحدهای تولیدی فقط 
اجازه رش��د ۲۰ درصدی قیمت تولیدات خود را 
دارند و همین رش��د ۲۰ درصدی برای س��یمان 
هم مصوب ش��د. وی افزود: البته قرار شد هر ۳ 
ماه نشس��تی میان نمایندگان صنعت سیمان و 
سیاس��ت گذاران برگزار و زمینه تعدیل قیمت ها 

فراهم شود. 
ش��یخان گفت: رشد ۲۰ درصدی قیمت، تنها 
یک مسکن کوتاه مدت است. ما تمام تلاش خود 
را می کنی��م که روند تولید و اش��تغالزایی را در 
ای��ن صنعت حفظ کنیم. با ای��ن وجود، چنانچه 
یک واحد در موقعیت کنونی با مش��کلی جدی 
مانن��د خرابی قطعه ای روبه رو ش��ود، با توجه به 
ش��رایط تحریم و مش��کلات مالی ک��ه گریبان 
تولیدکنندگان را گرفته اس��ت، امکان جایگزین 
ک��ردن آن وج��ود نخواه��د داش��ت. در چنین 
ش��رایطی ب��دون تردید فعالیت ای��ن واحدها به 

تعطیلی کشیده می شود.
بس��یاری از واحدهای سیمانی کشور در حال 
قدیمی شدن هستند؛ یعنی شرکت هایی با طول 
عم��ر بیش از 4۰ س��ال فعالی��ت می کنند. این 
واحدها نیاز به بازسازی و نوسازی دارند. نوسازی 
ی��ک واحد تولیدی به س��رمایه قابل توجهی نیاز 
دارد که صنعت س��یمان در چنین ش��رایطی از 

پس آن بر نمی آید.
دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان افزود: 

هربار که سخن از رش��د قیمت منطقی سیمان 
ب��ه میان می آی��د، افزایش قیمت مس��کن بهانه 

می شود. 
درحال��ی ک��ه قیمت مس��کن در همین مدت 
اخیر رش��د قابل توجهی داش��ته است و افزایش 

نرخ سیمان، هیچ تاثیری بر آن ندارد. 
وی در پایان تاکید کرد: تمام موارد یادش��ده 
در جلس��ات با مدیران وزارتخانه مطرح ش��ده  و 
در دست بررسی هستند. امید می رود با تکمیل 
جلسات توجیهی، زمینه رشد مجدد قیمت این 

محصول ساختمانی فراهم شود.
ش��هریار گراون��دی، عضو 
انجم��ن  مدی��ره  هی��ات 
کارفرمایان صنعت سیمان 
کش��ور در گفت وگ��و ب��ا 
»روزگار مع��دن« درب��اره 
تصویب رشد ۲۰ درصدی 
قیمت س��یمان گفت: انجمن کارفرمایان صنعت 
سیمان تقاضای اجرای رشد 6۳ درصدی قیمت 
س��یمان سال گذشته را خواس��تار بودند. با این 
وج��ود، تنها افزای��ش ۲۰ درصدی این محصول 
تصوی��ب ش��د. صنع��ت س��یمان اش��تغالزایی 
قابل  توجه��ی را در کش��ور ایج��اد کرده اس��ت؛ 
بنابراین حف��ظ و نگهداری از ای��ن صنعت باید 
مورد توجه قرار گیرد. رش��د ۲۰ درصدی قیمت 
س��یمان، به هیچ وج��ه کفاف نی��از فعالان این 

صنعت را نمی دهد. دلیل آن هم مشخص است. 
گراون��دی افزود: صنعت س��یمان در ۳ س��ال 
گذشته با رش��د قابل توجهی روبه رو بوده است. 
هزینه های تولید در این صنعت به شدت افزایش 
یافته  اس��ت، اما گویی متولیان و سیاست گذاران 
ب��دون هی��چ منطق��ی برای رش��د قیم��ت این 
محصول س��اختمانی تصمیم می گیرند. در سال 
ج��اری حقوق و دس��تمزد کارگ��ران حدود ۳7 

درصد بیشتر شده است. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که 
دستمزد حدود ۲5 تا ۳۰ درصد قیمت تمام شده 
واحدهای سیمانی را به خود اختصاص می دهد؛ 
بنابراین تاثیر بس��زایی بر عملک��رد آنها خواهد 

داشت. 
در ای��ن میان، هزینه های حمل ونقل از س��ال 
گذش��ته تاکنون در ۲ مرحله بیش از 6۰ درصد 
افزایش داشته و هزینه های استخراج و بارگیری 
م��واد اولیه ش��رکت های س��یمانی نی��ز به طور 
متوس��ط حدود 7۰ تا 1۰۰ درصد بیش��تر شده 

است. 
س��هم قطعات یدک��ی، مواد مصرف��ی داخلی 
و واردات��ی به تبع افزای��ش هزینه های ارزی، از 
سال گذش��ته تاکنون، بیش از ۳5 تا 5۰ درصد 
بیشتر شده است. در این ش��رایط، چنانچه نیاز 
به تامین قطعه ای از خارج کش��ور باشد، به دلیل 
تحریم های شدید بین المللی، ناچار به پذیرفتن 
هزینه های بسیار دیگری برای واردات آن قطعه 

خواهیم بود. 
ای��ن عضو هیات مدی��ره انجم��ن کارفرمایان 
صنع��ت س��یمان اف��زود: ب��ا بررس��ی مجموع 
هزینه های یادش��ده در تولید سیمان، در ۲ سال 
گذش��ته، هزینه  تولید این محصول س��اختمانی 
15۰ درصد افزایش پیدا کرده اس��ت. این رشد 
قیمتی برای یک س��ال گذشته حدود 7۰ درصد 

برآورد می ش��ود. حال چطور می توان هزینه های 
تولی��د در ای��ن صنع��ت را فقط ب��ا افزایش ۲۰ 
درص��د قیمت محصولات آن، پوش��ش داد؟ وی 
گفت: جالب تر آنکه دول��ت هزینه مواد منفجره 
را که برای انفجار در معادن اس��تفاده می ش��ود 
را در طول ۲ س��ال اخیر، بی��ش از 15۰ درصد 
و هزینه ه��ای حمل ونقل را بیش از 1۰۰ درصد 
افزایش داده است. حال از صنایع سیمان انتظار 
دارد فق��ط با رش��د ۲۰ درصدی قیمت، س��رپا 

بمانند.
گراون��دی تاکی��د ک��رد: صنعت س��یمان در 
طول س��الیان گذش��ته فراتر از برنامه توس��عه 
ظرفیت س��ازی کرده اس��ت. تا جایی که در حال 
حاضر میزان ظرفیت تولید س��یمان کشور بیش 
از تقاضا برای آن اس��ت. بنابراین در شرایطی که 
می��زان تولید س��یمان پیش از تقاض��ا برای آن 
است، باید قیمت گذاری این محصول ساختمانی 
آزاد ش��ود؛ یعنی عرض��ه و تقاضا نرخ فروش آن 

را تعیین کند. 
در صورت��ی که دول��ت به هر علت��ی مخالف 
آزادسازی قیمت سیمان است، باید قیمت فروش 
این محصول را متناسب با رشد هزینه های تولید 
آن، افزایش ده��د. در غیر این صورت، پایه های 
 این صنعت به عنوان سرمایه ملی کشور، متزلزل 

خواهد شد. 
و  س��رمایه گذاران  از  ش��رایطی  چنی��ن  در 
دولتمردان انتظار می رود با دید کارشناس��انه و 
نه س��لیقه ای، ب��ه این موضوع ن��گاه کنند. عدم 
امکان رشد قیمت متناسب با افزایش هزینه های 
تولید، واحدهای تولیدی صنعت سیمان کشور را 
مستهلک می کند و توانایی تولید آنها را می گیرد. 
درواقع، تصمیمی که دولت برای صنعت سیمان 
گرفته، در میان م��دت زمینه تعطیلی واحدهای 

این صنعت را فراهم خواهد کرد.

عدم امکان رشد قیمت سیمان متناسب با افزایش 
هزینه های تولید، واحدهای تولیدی این صنعت را 

مستهلک و در میان مدت زمینه تعطیلی واحدهای سیمانی 
کشور را فراهم خواهد کرد

تعطیلی در کمین تولیدکنندگان سیمان

از مجموع موارد یادش��ده می توان اینطور نتیجه گرفت که 
رشد قیمت سیمان بیش از آنکه تاثیری بر ساخت وساز داشته 
باشد، به نمایشی برای دل مشغولی مسئولان و متولیان دولتی 
تبدیل شده است. گویی این سیاست گذاران از رشد قابل توجه 

نرخ فروش مس��کن در س��ال ها و ماه های اخیر و عوامل موثر 
ب��ر آن بی خبر هس��تند و تنها مانع رش��د برخی محصولات 
خاص می شوند. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که 
بخش قابل توجهی از ظرفیت صنعت س��یمان کشور را بخش 

خصوصی ایجاد کرده است. در چنین شرایطی تولیدکنندگان 
در این بخش به ش��دت متضرر می ش��وند و آسیب می بینند. 
درنتیج��ه از متولیان امر انتظار می رود با بهره گیری از نظرات 
کارشناس��ی برای آینده صنای��ع تصمیم گیری کنند. صنعت 

س��یمان بخش قابل توجهی از تولی��د را در اختیار دارد، این 
صنعت موقعیت های شغلی متعددی را در کشور ایجاد کرده 
اس��ت؛ بنابرای��ن حمای��ت از آن به منزله حمایت از توس��عه 

اقتصادی در کشور است و باید مورد توجه قرار گیرد.

مرضیهاحقاقی:
هفته گذشته جلسه ای میان مدیران صنعت سیمان با مسئولان مربوط 
در وزارت صنع��ت، معدن و تجارت و س��ازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان برگزار ش��د. در این جلسه، پس از بحث و تبادل نظر، مقرر 
شد علی الحساب قیمت سیمان تیپ یک به میزان ۲۰ درصد و نرخ فروش 
انواع دیگر س��یمان نیز متناسب با هزینه های تولید در مقایسه با سیمان 

تیپ یک افزایش یابد. همچنین پیشنهاد شد با توجه به افزایش چشمگیر 
هزینه ه��ای تولید، پیگیری لازم برای افزایش مرحله دوم قیمت س��یمان 

در آینده انجام شود.
رش��د ۲۰ درصدی قیمت س��یمان ب��ا توجه به موضوعات��ی که از قبل 
مطرح شده و پیشنهاد افزایش 6۳ درصدی قیمت سیمان، تعجب برانگیز 
ب��ود. بر همین اس��اس، با فعالان صنعت س��یمان در این زمینه گفت وگو 

کرده ایم. این تولیدکنندگان اعتقاد دارند دولت در س��ال گذش��ته با رشد 
1۰۰ درص��دی قیمت س��یمان موافقت کرد که ۳7 درصد از این رش��د 
قیمتی در نیمه نخس��ت س��ال 98 اجرایی و 6۳ درصد باقیمانده به نیمه 
دوم سال منتقل شد. با این وجود، به دلایل گوناگون به تعویق افتاد. حال 
تولیدکنندگان این صنعت انتظار داش��تند تا در س��ال جاری، این رش��د 

قیمتی اجرایی شود که فقط با ۲۰ درصد آن موافقت شد.
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رئی��س کنترل کیفی فولادس��ازی و ریخته گری مداوم 
فولاد مبارکه اصفهان گفت: تلاش گروهی و روحیه تیمی 
کارکنان واحدهای مختلف ناحیه برای افزایش ذوب های 
باکیفیت یا تغییر گرید داده نش��ده در واحدهای تولیدی 
ناحیه، مش��تمل بر کوره های ق��وس الکتریکی، متالورژی 
ثانویه و ریخته گری مداوم س��بب ش��د درصد محصولات 
منطبق با س��فارش ناحیه فولادسازی در خردادماه ۹۹ به 

۹۸.۳ درصد افزایش یابد.
به گزارش ایلنا، محمد مهدی مرندی با اشاره به عوامل 
کسب این موفقیت گفت: افزایش کنترل و نظارت هنگام 

تولید بر تنظیم دقیق آنالیز ش��یمیایی گریدهای مختلف 
فولادی بر اس��اس ح��د قابل پذیرش کارت س��اخت این 
گریدها در قسمت فولادسازی، افزایش کنترل ها برای به 
حداقل رساندن شرایط غیرطبیعی در هنگام ریخته گری 
در واحد ریخته گری مداوم و به حداقل رس��اندن ضایعات 
ناش��ی از میکس گریدهای مختلف ب��ا برنامه ریزی خوب 
واحد PPC س��بب ش��د تولید محصولات غیرمنطبق با 

سفارش به حداقل برسد.
وی خاطرنش��ان کرد: علاوه بر این، برای نخس��تین بار 
ب��ار از زمان ش��روع تولی��د تختال های گازت��رش مربوط 

ب��ه پروژه انتقال نف��ت خام از گوره به جاس��ک، افزایش 
قابل توجه��ی در بازده کیفی ای��ن تختال ها در خردادماه 
حاص��ل ش��د و درصد تختال ه��ای مطابق س��فارش این 
گریده��ا ک��ه در ماه های قبل در بهتری��ن حالت حداکثر 
 ب��ه ۹۰ درص��د رس��یده ب��ود، ب��ه بی��ش از ۹۲ درصد 

افزایش یافت.
رئی��س کنترل کیفی فولادس��ازی و ریخته گری مداوم 
ف��ولاد مبارکه کس��ب ای��ن رکوردهای کیفی ارزش��مند 
در خ��رداد را به هم��ه کارکنان ش��رکت و به ویژه تمامی 
پولادمردان ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم تبریک 

گفت و اظه��ار امیدواری کرد روند بهبود کیفی در ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم همچنان ادامه یابد.

عبور تولید محصولات فولاد مبارکه اصفهان از ۹۸.۳ درصد
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اخبار

مدیرعامل ش��رکت فولاد خوزستان در جایگاه بزرگ ترین 
صادرکننده فولاد کشور، بخشنامه های محدودکننده صادرات 
فولاد را مورد نقد قرار داد و بر این نکته تأکید کرد که محدود 
کردن صادرات محصولات فولادی نه توجیه منطقی دارد و نه 
با شعار سال هم خوانی دارد. فولادسازان، برنامه های صادراتی 
را با اولویت تامین داخل در نظر گرفته اند و دلیلی برای نگرانی 
از کمب��ود نیاز داخلی وجود ندارد. گفت وگوی چیلان با علی 

محمدی به شرح زیراست: 
وزارت صنعت، معدن وتجارت اخیرا محدودیت های  �

جدی�دی ب�ر ص�ادرات ف�ولاد اعم�ال کرده اس�ت و 
شرکت های تولیدکننده شمش فولادی و مقاطع طویل 
ف�ولادی را ملزم به صادرات 25 درصد از تولیدات آنها 
کرده است. نظر شما در مورد این بخشنامه ها چیست؟
اعم��ال قیمت گ��ذاری دس��توری باع��ث ایجاد فش��ار بر 
تولیدکنن��ده داخل��ی و رانت در بازار می ش��ود. با توجه به در 
دسترس بودن منابع انرژی متنوع و مواد اولیه فراوان و ارزان، 
تولید و صادرات فولاد در ایران به اقتصاد ملی کمک ش��ایانی 
می کند. در سال گذشته صادرات ۱۱ میلیون تنی آهن و فولاد 
کشور ۳.۵ میلیارد دلار ارزآوری برای کشور به همراه داشت. 
در ش��رایطی که قیمت نفت به پایین ترین حد خود رس��یده 
و از طرف��ی کش��ورمان به دلیل تش��دید تحریم  های ظالمانه 
امکان فروش نفت را ندارد، محدود کردن صادرات محصولات 
ف��ولادی توجیه منطقی ن��دارد. از طرفی تنوع در محصولات 

تولیدی، با یک بخش��نامه ی واحد جوابگو نیس��ت. باید برای 
هرگون��ه تصمیم گیری در مورد تغیی��ر در تولید و صادرات از 
صاحب نظران و تولیدکنندگان فولاد نظرخواهی شود و نباید 
به بخش��نامه های دس��توری بس��نده کرد. باید در نظر داشته 
باش��یم که ارز حاصل از ص��ادرات علاوه بر تامین بخش قابل 
توجهی از ارز مورد نیاز کش��ور به تهیه اقلام مورد نیاز صنایع 

فولادی که ناگزیر از خارج از کشور نیز کمک می کند.
 آی�ا محدودیت های جدید اعمال ش�ده از س�وی  �

وزارت صنعت، معدن وتجارت، باعث نمی شود تا جهش 
تولید در صنعت فولاد به خطر بیفتد؟

بدون ش��ک این تصمیم با اصل شعار جهش تولید در تضاد 
اس��ت. در چند س��ال اخیر اقبال بازارهای بین المللی به فولاد 
ایران باعث شده، مشتریان ثابتی از سراسر جهان برای خرید 
پیش قدم شوند. با محدود شدن صادرات عملا این جایگاه به 
خطر می افتد. از طرفی امسال از سوی مقام معظم رهبری به 
نام جهش تولید نامگذاری ش��ده است، اگر می خواهیم به این 
ش��عار جامه ی عمل بپوشانیم، باید ساز وکار تولید حداکثری 
را فراهم کنیم. لذا محدود کردن صادرات با ش��عار س��ال هم  

خوانی ندارد.
از  � ه�دف  وتج�ارت  مع�دن  صنع�ت،  وزارت 

محدودیت ه�ای جدید صادرات ف�ولاد را کنترل بازار 
داخلی اعلام کرده اس�ت. به نظر شما، با محدود کردن 

صادرات، ثبات به بازار فولاد باز می گردد؟

ثب��ات ب��ازار داخلی به عرضه و تقاضا بس��تگی دارد. بورس 
کالا بهترین مکان برای تعیین قیمت است. از طرفی در سال 
گذش��ته، برنامه های صادراتی با اولویت تامین داخل در نظر 
گرفته ش��د. پس میان ص��ادرات و تامین بازار داخل تعارضی 
وجود ندارد. به نظرم بهتر است، به جای محدودیت، از نیاز بازار 
تا پایان س��ال تعریف روش��نی، ترسیم شود و سهم هر کدام از 
تولیدکنندگان را بسته به نوع محصول تولیدی مشخص کنند.

پیش�نهاد ش�ما برای جلوگی�ری از رانت حاصل از  �
اخت�لاف قیمت برخی محصولات ف�ولادی در بورس و 

بازار آزاد چیست؟
قیمت فولاد در بازار بورس و بسته به عرضه و تقاضا تعیین 
شود، در این صورت دست واسطه ها کوتاه می شود و از ایجاد 

بازار سیاه و قیمت های غیر واقعی جلوگیری می شود.
اختلاف قیمت بین بازار بورس و بازار آزاد هیچ سودی عاید 
تولید کنن��ده نمی کند و اختلاف قیم��ت این ۲ بازار به جیب 
واس��طه ها می رود. ضرر اصلی متوج��ه تولید کننده و مصرف 
کننده ی نهایی اس��ت. قطعا شفافیت قیمت گذاری در بورس 

به حذف واسطه ها می انجامد.
بح�ران کرون�ا چه تاثی�ری بر صنعت ف�ولاد ایران  �

داشته است؟
ش��یوع این ویروس اقتصاد جهان را متاثر کرد، بس��یاری از 
کشورهای با افت تولید و کاهش تولید ناخالص داخلی شده اند. 
مطمئنا کش��ور ما از این قائده مستثنا نیست. مجموعه  فولاد 

خوزستان با تکیه بر توان داخلی و در مسیر تحقق شعار سال، 
توانس��ته اس��ت در ۲ ماهه نخست سال برنامه تولیدی را صد 
در صد پوش��ش دهد و ۲ ماهه اول س��ال ش��اهد رکوردهای 

تولیدی بوده ایم.
شما چه اقداماتی برای مدیریت و مهار بحران کرونا  �

انجام داده اید؟
اولوی��ت اصلی مجموعه  فولاد خوزس��تان حفظ س��لامت 
جامعه و کارکنان است. از همان ابتدای شیوع ویروس کرونا، 
کمیته  پیش��گیری از ش��یوع ویروس کرونا با حضور معاونان و 
مدیران ارش��د تش��کیل ش��د. در این کمیته علاوه بر اجرای 
پروتکل های بهداش��تی، محدودیت های برای حضور کارکنان 
در نظر گرفته شد. توزیع ۵۰ هزار بسته های بهداشتی، پایش 
مس��تمر س��لامتی کارکنان، ترخیص کارکنان دارای بیماری 
زمینه ای از جمله مهم ترین اقدامات انجام شده در این مسیر 

است. 
از طرفی علاوه بر کمک ۱۰۰ میلیارد ریالی به ستاد بحران 
استان خوزس��تان، به منظور ایفای مسئولیت های اجتماعی، 
اق��دام ب��ه ضدعفونی و گندزدایی مناطق محروم شهرس��تان 
اه��واز و کارون و توزی��ع ۳۰ ه��زار بس��ته ی معیش��تی میان 
آس��یب دیدگان از ویروس کرونا کردیم. همچنین این شرکت 
این افتخار را دارد در راستای پیشگیری از شیوع این ویروس، 
خط تولید ماسک تنفسی و گان بهداشتی برای کادر درمانی 

افتتاح کرده است.

مدیرعامل فولاد خوزستان: 

محدود کردن صادرات فولاد با شعار سال هم خوانی ندارد

خلل در بلوغ صنعت فولاد
تصمیم جدید وزارت صنعت، معدن وتجارت برای حمایت از زنجیره فولاد بررسی شد

فولاد کاوه جنوب کیش 
بیش از ۲۳۲ هزار تن 

شمش تولید کرد

بررسی آمارهای منتشره سامانه کدال حاکی 
اس��ت از ابت��دای س��ال مالی تا پای��ان خرداد 
ماه ش��رکت ف��ولاد کاوه جن��وب کیش موفق 
 به تولی��د ۲۳۲ هزار و ۵۹۶ تن ش��مش بیلت 

شده است.
به گزارش معدن ۲۴، پایه آمارهای س��امانه 
کدال، ش��رکت ف��ولاد کاوه جن��وب کیش در 
۳ماهه امس��ال همچنین ۴۲۰ هزار و ۷۹۶ تن 

آهن اسفنجی تولید کرد.
۲۰۴ ه��زار و ۷۳۳ تن از مجم��وع تولیدات 
یاد ش��ده مربوط به آمار خرداد ماه این شرکت 
و مش��تمل ب��ر ۶۰ ه��زار و ۳۰۶ تن ش��مش 
 بیل��ت و ۱۴۴ هزار و ۴۲۷ تن آهن اس��فنجی 

است.
بر پایه این از ابتدای سال مالی تا پایان خرداد 
ماه مجموع فروش ش��رکت فولاد کاوه جنوب 
کی��ش۱۵۴۸۳ میلی��ارد و ۷۵۱ میلیون ریال 
ب��وده که ۷۷۷۶ میلی��ارد و ۷۳۵ میلیون ریال 
 آن مرب��وط به فروش محصولات صادراتی بوده 

است.

تامین گاز فولاد مبارکه 
 اصفهان مستمر 

انجام می شود

مدیرعام��ل ش��رکت گاز اس��تان اصفه��ان 
گف��ت: از حض��ور در ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان خوش��حال هس��تم، پی��ش از ای��ن، 
عظمت ای��ن ش��رکت را بارها ش��نیده بودیم 
و اینک��ه محص��ولات متن��وع و اساس��ی ک��ه 
ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان تولی��د می کن��د در 
داخ��ل کش��ور و در صنایع مختل��ف از جمله 
 خودرو سازی و لوازم خانگی مورد استفاده قرار 

می گیرد.
به گزارش معدن نیوز، س��ید مصطفی علوی 
در پای��ان بازدی��د از خط��وط تولید ش��رکت 
ف��ولاد مبارکه اصفه��ان عنوان ک��رد: فناوری 
مورد اس��تفاده در فولاد مبارک��ه اصفهان فوق 
العاده اس��ت و بس��یار دقیق کنترل می شود و 
محصولات ش��رکت نیز با دقت دوچندان و در 

فرآیندی دقیق تولید می شوند. 
علوی اظهار کرد: ما در ش��رکت گاز اس��تان 
اصفهان افتخار می کنیم ک��ه تامین کننده گاز 

این مجموعه عظیم صنعتی هستیم.
وی ادامه داد: این ش��رکت در ظرفیت کامل 
ح��دود ۱۰ میلی��ون مترمکع��ب گاز مص��رف 
می کند که بخش��ی از آن ب��ه عنوان خوراک و 
بخش دیگر در سیس��تم های گرمایشی و سایر 

مصارف استفاده می شود.
مدیرعام��ل ش��رکت گاز اس��تان اصفه��ان 
در خاتم��ه گف��ت: تلاش ما این اس��ت که گاز 
ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفه��ان را ب��ه طور 
مس��تمر در طول س��ال تامین کنیم، البته در 
فص��ل س��رد، ناچار ب��ه کاه��ش و محدودیت 
مصرف هس��تیم، ام��ا تلاش ما این اس��ت که 
ان��رژی م��ورد نیاز ف��ولاد مبارک��ه اصفهان را 
ب��ه عنوان یک مش��تری ب��زرگ و ارزش��مند 
 و باع��ث افتخ��ار کش��ور، به صورت مس��تمر

تامین کنیم. 
همکاران من در ش��رکت گاز استان اصفهان 
تلاش می کنند با حضور خود در منطقه مبارکه 
استمرار گاز مورد نیاز فولاد مبارکه اصفهان را 
تداوم ببخش��ند تا چرخ این ش��رکت عظیم به 

طور مداوم بچرخد.

 گروه معدن: 
تصمیم جدی��د وزارت صنعت، معدن وتجارت 
ب��رای حمای��ت از زنجی��ره ف��ولاد در حال��ی 
صادرکنن��دگان س��نگ آهن را متعجب کرده که 
ب��ه تازگی معاونت معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعلام کرده مجوز صادرات س��نگ آهن، 

براساس آنالیز و عیار سنگ صادر می شود.
ب��ه گزارش بیرونی��ت، وزارت صنع��ت، معدن 
وتج��ارت در حالی ب��ا هدف حمای��ت از زنجیره 
فولاد و صنایع پایین دس��تی، صادرات سنگ آهن، 
کنسانتره و گندله که مورد استفاده تولیدکنندگان 
فولاد کشور قرار نمی گیرد را، صرفا با اخذ مجوز از 
معاون��ت معدنی این وزارتخانه و پرداخت عوارض 

مجاز دانسته است.
تمایل به صادرات نتیجه قیمت گذاری  �

دستوری است
بهرام شکوری رئیس کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی ایران در این باره اظهار کرد: 
ما همه معتقدیم مواد معدنی باید به زنجیره آورده 
تا تبدیل به محصولی با ارزش افزوده بالاتر ش��ود. 
هدف ما این است که بتوانیم این زنجیره را تکمیل 
کنیم تا به ایجاد اش��تغال و ارزش افزوده منتهی 
ش��ود و در صورت صادرات به ورود ارز به کش��ور 
بینجام��د. این ه��دف نهایی همه اع��م از فعالان 

اقتصادی و دولت است. 
وی اف��زود: اما به هر حال ایج��اد توازن در این 
زنجیره کار س��ختی اس��ت چ��ون در بخش های 
مختلف این زنجیره افراد گوناگونی سرمایه گذاری 
کرده ان��د. ما چش��م اندازی را برای فولاد ترس��یم 
کرده ای��م و ب��ه همان نس��بت باید کنس��انتره و 
گندله و آهن اس��فنجی تولی��د کنیم و همچنین 
برای استخراج س��نگ آهن ظرفیت ایجاد کنیم، 
اما گاه به هر دلیلی در س��نگ آهن ظرفیت مازاد 
ایجاد می ش��ود و کنس��انتره از س��نگ آهن عقب 
می ماند، در چنین ش��رایطی هارمونی در زنجیره 
به هم می ریزد و به کمبودهایی می انجامد، به طور 
مثال در مقطعی ما گندله را وارد می کردیم چون 
گندله س��ازهای ما نمی توانس��تند نیاز واحدهای 
تولیدکنن��ده آه��ن اس��فنجی را تامی��ن کنند و 
مقطع��ی دیگ��ر مازاد کنس��انتره و س��نگ آهن 

داشتیم که صادر می شد. 
او ادام��ه داد: ح��رف ما این بود که اگر در بخش 
هایی از زنجیره مازاد وجود دارد اجازه داده ش��ود 
محصول بدون وضع عوارض صادر شود. این منطق 
را خود وزارتخانه هم قبول داش��ت اما اتفاقی که 
افتاده این است که گاه علاوه بر مازاد، آن بخشی 
که نیاز داخل اس��ت هم صادر می ش��ود؛ در اینجا 

یک اش��کال وجود دارد اما این اش��کال به فعالان 
اقتص��ادی که در حوزه س��نگ آهن، کنس��انتره 
و... فعالی��ت می کنند برنمی  گ��ردد بلکه به از این 
برمی ای��د که ما به هر دلیل��ی محصولات زنجیره 
را در داخل کش��ور به قیمتی بس��یار پایین تر از 
قیمت های جهانی قیمت گذاری می کنیم و وقتی 
قیمت ه��ای جهانی فاصله زی��ادی با قیمت های 
داخل��ی پیدا می کند تمایل س��رمایه گذار زنجیره 

به صادرات بیشتر می شود. 
ش��کوری تصریح کرد: تا زمانی که قیمت ها در 
زنجی��ره متعادل و به قیمت ه��ای جهانی نزدیک 
نش��ود، گرایش به صادرات همچنان وجود خواهد 
داشت و این گرایش، صنایع داخل کشور را دچار 
مش��کل خواهد کرد، همچنی��ن با این کار فعالان 
اقتصادی متضرر خواهند شد. آنها باید پول داشته 
باشند تا فعالیت اقتصادی خود را توسعه دهند در 
حال��ی که با پایین بودن قیمت ها امکان توس��عه 

فعالیت را از آنها سلب می شود. 
او اضاف��ه ک��رد: در ش��رایطی که ام��کان ارائه 
تس��هیلات به فع��الان اقتصادی فراهم نیس��ت، 
تحریم ه��ا هزینه ه��ای زیادی را ب��ه آنها تحمیل 
می کند و آنها برای تامین ماشین آلات، تجهیزات 
و قطع��ات موردنیاز مجبورند با پیامدهای افزایش 
ن��رخ ارز بر این اقلام رو به رو ش��وند ت��ا ملزومات 
موردنیاز خود را تامی��ن کنند، این قیمت گذاری 

آنها را دچار مشکل می کند. 
رئیس کمیس��یون معادن و صنایع معدنی اتاق 

بازرگان��ی ای��ران در ادامه گفت: پیش��نهاد ما این 
اس��ت که قیمت ه��ای زنجیره متع��ادل و قیمت 
ش��مش فولاد به قیمت های جهانی نزدیک ش��ود 
ت��ا تمام محصولات زنجیره به تعادل برس��د و در 
نتیجه نیازی نباش��د فع��الان اقتصادی محصول 
خ��ود را صادر کنن��د مگر اینکه محصولی مازاد بر 

نیاز داخل کشور باشد. 
وی اف��زود: علاوه ب��ر اینها دول��ت می تواند به 
میزان��ی مجوز اس��تخراج س��نگ آه��ن دهد که 
مازادی به وجود نیاید، یعنی اجازه تولید بیش��تر 
از نیاز کشور را ندهد، اما وقتی مازاد بر نیاز داخل 
تولی��د می ش��ود محصول باید به ف��روش برود، یا 
دول��ت مث��ل گن��دم تضمین��ی بخرد ی��ا صنایع 
 بالادست بخرند و انبار کنند یا بدون مانع و عوارض 

صادر شود. 
ش��کوری همچنین اظهار ک��رد: گاه در واکنش 
ب��ه ای��ن حرف ها ما را به حمایت از خام فروش��ی 
متهم می کنند. این حمایت از خام فروشی نیست 
حمایت از تولید است، اگر منطقی به این زنجیره 
نگاه کنیم مش��کلی نخواهد ب��ود. این جریان در 
مورد مس، روی و س��ایر م��واد معدنی هم صادق 

است.
س�نگ آهن ب�ه عاقب�ت زغال س�نگ  �

دچار می شود
س��جاد غرقی، نایب رئیس کمیس��یون معدن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران در این خصوص 
اظه��ار کرد: اثرات این تصمی��م را در میان مدت 

خواهیم دید به این صورت که س��رمایه گذاری در 
بخش معدن بسیار محدود خواهد شد. 

غرقی ادامه داد: این سرکوبی هر چند در کوتاه 
مدت به انباش��ت س��ود ب��رای واحدهای فولادی 
می انجام��د اما به یقین در بلندمدت بخش معدن 
م��ا را ناب��ود خواهد کرد و هم��ان اتفاقی که برای 
معادن زغال سنگ افتاد در دهه آتی بر سر معادن 
س��نگ آهن خواهد آمد. این اتف��اق در حالی رخ 
می دهد ک��ه ما از امتیاز وجود ذخایر چش��مگیر 
برخوردار هستیم.  او در پاسخ به اینکه فولادی ها 
به خام فروش��ی اعتراض دارند، گفت: اینها با خام 
فروش��ی مقابله نمی کنند با معدنکاری و صادرات 
مبارزه می کنند. ما مصداق بیرونی خام فروش��ی 
را در اقتص��اد دنیا نداریم. اگر رانت های مواد اولیه 
ارزان، ان��رژی، دسترس��ی به مناب��ع ارزان و دیگر 
رانت های سیاس��ی را از صنعت ف��ولاد ما بگیرید 
بس��یاری از فولادس��ازی های م��ا غیراقتص��ادی 
هس��تند. ام��روز حاکمیت ترجی��ح می دهد یک 
بخ��ش را به صورت غیراقتصادی زنده نگه دارد تا 
بخش هایی که می توانند حیات اقتصادی داش��ته 
باش��ند، تعطیل شوند، این دیگر ترجیح حاکمیت 

است.
صنع�ت فولاد با ای�ن حمایت ها هیچ  �

گاه به بلوغ نخواهد رسید
قدیر قیافه نایب  رئیس کنفدراس��یون اتحادیه 
صادرکنندگان در ادامه گفت: قرار اس��ت صنعت 
ف��ولاد ما بالغ ش��ود اما با این حمای��ت هایی که 

از آن می ش��ود هی��چ گاه به بلوغ نخواهد رس��ید 
و می ش��ود چیزی ش��بیه به صنعت خودرو. با این 
اقدامات هیچ ضمانتی وجود ندارد که کارخانجات 
مصرف کننده س��نگ آهن یا فرآورده های س��نگ 
آهن��ی بتوانن��د ماده اولی��ه موردنیاز خ��ود را به 

قیمت های ارزان تهیه کنند.
قیاف��ه تصریح کرد: این اقدام وزارتخانه و حتی 
مجوزی که باید برای صادرات از معاونت معدن و 
صنایع معدنی اخذ شود، با روح قانون در مغایرت 
اس��ت و ی��ک بخش نام��ه نمی تواند ب��ه تنهایی 
ص��ورت قانونی ب��ه این موضوع نمی ده��د. البته 
درحال حاضر صادرکنندگان س��نگ آهن چاره ای 
ج��ز تبعی��ت ندارند اما آیا این کار با روح قانون در 

موافقت است؟ 
او ادامه داد: موضوع اساسی این است که برخی 
فولادسازان ما به دنبال دستیابی به بیشترین سود 
هس��تند که البته امری منطقی اس��ت، اما اشکال 
اینجاست که آنها بررسی می کنند کدام مجموعه 
دارد س��ود بیشتری می برد، س��پس با شناسایی 
مجموعه می خواهند خود را در س��ود آن ش��ریک 

کنند و سهم خود را بگیرند. 
نایب رئیس کنفدراسیون اتحادیه صادرکنندگان 
خاطرنش��ان کرد: به نظر م��ن بهترین راهکار در 
مقطع کنونی این است که اجازه دهند محصولات 
میانی زنجیره فولاد از قبیل شمش و اسلب قیمت 
واقعی خود را در بورس کالا پیدا کند و همچنین 
عوارض را بردارند و اجازه صادرات را بدهند. وقتی 
قیمت آزاد شود دیگر ضرورتی ندارد تولیدکننده 

ایرانی محصولش را صادر کند. 
وی افزود: دلیل دخالت دولت در قیمت گذاری 
این است که می خواهد بازار تنظیم کند تا قیمت 
محص��ول نهایی برای مردم پایین بیاید. در حالی 
ک��ه این اتفاق نمی افتد و س��ود حاص��ل از ارزان 
فروش��ی در زنجیره فولاد به جیب مردم نمی رود 
چ��ون اگ��ر این طور بود ک��ه میانگین قیمت یک 
مترمرب��ع آپارتم��ان در ته��ران ب��ه ۱۰ میلیون 
نمی رس��ید. این س��ود در جیب یک س��ری دلال 

و واسطه. 
قیافه اظهار کرد: مبارزه و خام فروش��ی و حرف 
هایی از این قبیل شعارهای قشنگی است که برای 
رس��یدن به اهداف از آن استفاده می کنند. ما هم 
مخالف خام فروشی هس��تیم منتهی سنگ آهن 
خام به کلوخه معدنی اطلاق می ش��ود نه س��نگ 
آهنی که فرآوری ش��ده و قابل اس��تفاده در یک 
واحد صنعتی است. این سنگ آهن فرآوری شده 
دیگر خام محسوب نمی شود، می شود ماده اولیه یا 

ماده فرآوری شده با ارزش افزوده پایین تر.
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اخبار

 بهره برداری 
 از معادن بخش بزمان

 در دستور کار مسئولان 
نماینده حوزه انتخابیه ایرانش��هر در مجلس 
شورای اس��امی گفت: مس��ئولان سیستان و 
بلوچس��تان و وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
بهره ب��رداری از مع��ادن بزمان را ب��رای ایجاد 
رونق اقتصادی و اش��تغال جوان��ان منطقه در 

دستورکار قرار دهند.
به گزارش ایرنا، عبدالناصر درخشان در دیدار 
با مردم بخش بزمان سیس��تان و بلوچس��تان 
اظهارک��رد: با توجه به اینک��ه این بخش با دارا 
بودن ظرفیت مع��ادن یکی از قطب های اصلی 
معادن استان است بنابراین با برنامه ریزی های 
انجام ش��ده به دنبال بهره برداری از این معادن 

هستیم.
وی بی��ان ک��رد: بهره ب��رداری از این معادن 
می توان��د ضمن ایجاد اش��تغال زمینه رش��د و 
پیشرفت بخش بزمان را به همراه داشته باشد.

فرش��اد فرح منش بخشدار بزمان نیز در این 
نشس��ت گفت: این بخ��ش دارای ظرفیت های 
زی��ادی از جمل��ه مکان ه��ای گردش��گری و 
تاریخی اس��ت که برای معرفی این ظرفیت ها 
 هم��ه دس��تگاه ها به وظیف��ه خود بدرس��تی 

عمل کنند.
اکبر گلش��ن، رئیس شورای ش��هر بزمان به 
نمایندگی از مردم ضمن پرداختن به مشکات 
و مطالبه آنان خواستار برطرف شدن مشکات 

مخابرات، آب، برق و جاده این بخش شد.

علت حادثه معدن 
 گیلانغرب تراکم گاز 

در تونل معدن بوده است

رئیس س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
استان کرمانشاه با اشاره به بررسی کارشناسی 
که از حادثه معدن گیانغرب انجام شده، گفت: 
علت اصلی این حادثه تراکم گاز در تونل معدن 

بوده است.
محس��ن دارابی در گفت وگو با ایس��نا، اظهار 
کرد: براس��اس نتایج بررسی کارشناسی حادثه 
روز ۱۳تیر معدن بیتومین گیانغرب، مشخص 
ش��د دلیل اصلی این حادثه تراکم گاز در تونل 
مع��دن و احتم��الا به دلیل نق��ص در جت فن 

تونل بوده است.
به گفته این مس��ئول، نقص جت فن و ایجاد 
اختال در تولید اکس��یژن در تونل معدن یک 
رویداد غیرقابل پیش بینی بوده و ناشی از عدم 
نظارت نیس��ت.وی تاکید کرد: هیچ ریزشی در 

این معدن رخ نداده است.
وی ادامه داد: این حادثه ساعت ۱2:45دقیقه 
روز ۱۳تیر و در مع��دن قیرطبیعی »هواربزه« 

در گیانغرب رخ داد.
ب��ه گفت��ه رئیس س��ازمان صنع��ت، معدن 
وتجارت استان کرمانشاه، از هفت مصدوم این 
حادثه یک نفر فوت شد، 5 نفر ترخیص شدند 
و یک نفر در بیمارس��تان بستری و تحت مداوا 

است.
داراب��ی از ورود دس��تگاه های مختلف برای 
امدادرس��انی در ای��ن حادث��ه قدردانی کرد و 
افزود: با دس��تور مستقیم اس��تاندار استفاده از 
2بالگرد برای امدادرس��انی به آس��یب دیدگان 
این حادثه داشتیم که کم سابقه بود و اگر این 
همکاری ها نبود امکان داش��ت هفت نفر فوتی 

در این حادثه داشته باشیم.
وی خاطرنشان کرد: دستگاه های مختلف که 
برای امدادرس��انی این حادث��ه ورود کردند، تا 

ساعت 2۳ شب پای کار بودند.
رئیس س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
استان کرمانشاه اشاره ای هم به وضعیت ایمنی 
س��ایر معادن اس��تان داش��ت و با بیان اینکه 
عم��ده این معادن از نظر رعایت موازین ایمنی 
مشکلی ندارند، اضافه کرد: تمام معادن مسئول 
فنی دارند که گزارش های مربوطه را به صورت 
ماهانه برای س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
ارسال می کنند و ما نیز نظارت جدی بر شیوه 

کار در معادن داریم.

عملیات اجرایی کارخانه دولومیت نهاوند آغاز شد 
تا گامی برای کاهش خام فروشی مواد معدنی استان 
باش��د، طرحی که می تواند ارزش افزوده بیشتری را 
نصی��ب فعالان این عرص��ه کند. اس��تاندار همدان 
در گفت وگ��و با ایرنا اظهار ک��رد: یکی از برنامه های 
توس��عه استان توجه به ارزش افزوده و فرآوری مواد 
معدنی است که اقدامات خوبی در این زمینه انجام 
می شود. سید سعید شاهرخی با اشاره به وجود ۳۰ 
ن��وع ماده معدن��ی و وجود 24۰ معدن در اس��تان 
همدان گفت: باید از این ظرفیت ها به نحو احس��ن 
بهره برداری کرد تا مردم طعم توسعه را بچشند. وی 
خاطرنش��ان کرد: تاکنون بیشتر س��نگهای معدنی 
استخراج شده بدون فرآوری از استان خارج می شد 
ک��ه با احداث کارخانه هایی در س��ال های اخیر این 

روند بهبود یافته است. 
اس��تاندار همدان با اش��اره به کلنگ زنی کارخانه 
دولومیت نهاوند افزود: این کارخانه با سرمایه گذاری 

۶۰ میلی��ارد تومان��ی بخش خصوصی ب��ه فرآوری 
محص��ولات معدنی و توس��عه اقتص��ادی و صنعتی 
نهاون��د کمک می کند. ش��اهرخی ب��ه ۱4 طرح در 
حال س��اخت نیز اش��اره کرد و گفت: این طرح ها تا 
س��ال آینده به بهره برداری می رس��د که در تکمیل 
چرخه صنعتی اس��تان همدان بسیار اثرگذار است. 
وی اشتغال و سرمایه گذاری را از اولویت های دولت 
برش��مرد و گفت: در برنامه ۳س��اله استان ۱5 هزار 
میلیارد تومان و ایجاد ۶۰ هزار ش��غل هدف گذاری 

شده و تاکنون طبق برنامه عمل کرده ایم.

 مع��اون هماهنگی امور عمرانی اس��تانداری اصفه��ان گفت: اهالی 
روستای قهرود بابت برداشت معدن آهن نگران نباشند، چون تصمیم 
ش��تاب زده ای برای آن گرفته نخواهد ش��د. به گزارش ایرنا، حجت الله 
غامی پس از بازدید میدانی از معدن بوس��تان آهن روس��تای قهرود 
در گفت وگ��و با خبرنگاران بیان کرد: چش��مه های آب��ی از محل این 
معدن به س��مت پایین و به طرف اس��تخر ذخیره اصلی تامین کننده 
آب باغ های مناطق قهرود، س��رازیر اس��ت. وی تاکی��د کرد: هیچ  گونه 
تصمیمی برای برداش��ت این معدن آهن گرفته نمی ش��ود که موجب 
خشک شدن چشمه ها بشود. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
اصفه��ان افزود: پ��س از انجام کارهای قوی کارشناس��ی، با هماهنگی 
اهالی مح��ل و همچنین صاحبان چش��مه های آب، تصمیم نهایی در 
مورد معدن بوس��تان آهن روس��تای قهرود گرفته خواهد شد. یکی از 
اهال��ی قه��رود نیز در این زمینه به ایرنا گفت: 8 چش��مه آب از درون 
کوه هایی که در مجاور معدن آهن این روس��تا ق��رار دارد، آب ترواش 
می کن��د. رضوان نبئی، میزان آبدهی این چش��مه ها را نزدیک به ۳۰ 
لیت��ر بر ثانیه برآورد ک��رد و افزود: این آب ها به اس��تخر ذخیره برای 

تامین آب مزرعه ها و باغ های روس��تای قهرود هدایت می ش��ود. وی و 
بعض��ی از اهالی قهرود بر این باور هس��تند که با بهره برداری از معدن 
آهن روس��تا، چش��مه های آب از بین خواهند رفت. روستای قهرود از 
تواب��ع بخش قمصر با جمعیت بی��ش از یک هزار و ۱۰۰ نفر، در فاصله 
نزدیک به ۷۰ کیلومتری جنوب غربی کاش��ان قرار دارد. شهرس��تان 
کاشان با ۱2۰ معدن فعال یک پنجم از آمار معدن های استان اصفهان 
را به خود اختصاص داده اس��ت. معدن های این شهرستان هر ۳ گروه 
مواد فلزی، غیرفلزی و مصالح ساختمانی را در خود جای داده و برای 
بیش از یک هزار و 2۰۰ نفر فرصت شغلی ایجاد کرده است، به طوری 
که انواع سنگ آهن، تراورتن، مرمریت، فلدسپات، سنگ آهک، نمک، 
باریت، س��نگ گچ و گرانیت با ظرفیت اسمی افزون بر ۳ هزار و ۶۰۰ 
ت��ن بهره برداری می ش��ود. اصفهان با بی��ش از 5 میلیون نفر جمعیت 
و برخ��ورداری از افزون ب��ر ۱۰ هزار واحد تولی��دی و معدنی، یکی از 
صنعتی ترین استان های کش��ور به شمار می آید. شهرستان ۳۶8 هزار 
نفری کاش��ان ب��ا نزدیک به یک هزار و 5۰۰ واح��د صنعتی و معدنی، 

در فاصله نزدیک به 2۰۰ کیلومتری شمال اصفهان واقع شده است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان:خداحافظی کارخانه دولومیت نهاوند با خام فروشی معدن
قهرودی ها نگران بهره برداری معدن آهن نباشند

موفقیت بخش خصوصی در معدن مس انجرد

 رئیس مجمع نمایندگان اس��تان قزوین با اش��اره به اینکه با 
توجه به عدم فروش نفت، معدن بهترین گزینه برای درآمدزایی 
است، گفت: از میزان درخواست های معدنی تنها به 2.8 درصد 
آن پاسخ داده می شود که این آمار ما را نگران می کند. به گزارش 
ایسنا، لطف الله سیاهکلی در کارگروه توسعه صادرات و تجلیل از 
صادرکنندگان نمونه استان که در سالن اجتماعات شرکت آبیار 
پاست برگزار شد، اظهار کرد: قزوین مورد توجه سرمایه گذاران 
اس��ت اما با مش��کل زمین در قزوین مواجه هستیم؛ 2۰ درصد 

اراضی قزوین اوقافی و بدون کاربری اس��ت که اگر این مش��کل 
را حل کنیم برای توس��عه اس��تان گامی بزرگ برداشته ایم. وی 
ادام��ه داد: بانک ها زمین را به عنوان وثیقه تعیین می کنند که 
این امر موجب دلالی در این بخش می ش��ود؛ اگر دولت زمین 
واگ��ذار نکن��د و اراضی را اجاره دهد می توانیم از اراضی موقوفه 
نیز اس��تفاده کنیم و به متقاضیان اج��اره دهیم. نماینده مردم 
قزوین، البرز و آبیک در مجلس شورای اسامی تصریح کرد: باید 
اعی��ان به جای عرصه مورد ماک وثیقه قرار گیرد چون عرصه 

با تغییر کاربری ثروت ایجاد می کند و اگر وثیقه را از عرصه به 
اعیان تبدیل کنیم می توانیم از اراضی موقوفه اس��تفاده کرده و 
مشکل زمین را حل کنیم. وی عنوان کرد: در کمیسیون صنایع 
مجل��س به این مقوله خواهیم پرداخ��ت تا هم از بورس زمین 
جلوگیری کنیم و هم تولیدکننده واقعی جای دلال در اس��تان 
س��رمایه گذاری کند. سیاهکلی در خصوص معدن تشریح کرد: 
وقت��ی یک معدن در مناطق دورافت��اده فعالیت می کند اهالی 
منطقه انتظار دارند سهمی از معدن داشته باشند تا برای عمران 

و آبادانی اس��تفاده کنند؛ برای مع��ادن منهای صاحبان اصلی 
مناطق روستایی تصمیم گیری و برداشت می شود، برای همین 
منظور اگر در مجلس نیاز به تصویب قانون است اعام کنید تا 
مورد پیگیری قرار گیرد؛ در حقیقت باید س��ودی از معادن به 
اهالی منطقه برس��د. وی یادآور ش��د: از میزان درخواست هایی 
که برای معادن ارائه می ش��ود تنها به 2.8 درصد آن پاسخ داده 
می شود که این آمار ما را نگران می کند؛ با توجه به عدم فروش 

نفت، معدن بهترین گزینه برای درآمدزایی است. 

رئیس مجمع نمایندگان استان قزوین: 

به جای فروش نفت، معدن بهترین گزینه برای درآمدزایی است

 گروه معدن: 
در حال��ی که تاریخچه مع��ادن مس ایران دال بر 
دولتی بودن س��یر تکاملی ای��ن صنعت راهبردی از 
دوره قاجار تا به امروز اس��ت، ایجاد مجتمع معدنی 
مس انجرد در آذربایجان ش��رقی در سال های اخیر، 
نش��ان از تجربه زیس��تی موفق بخش خصوصی در 

ورود به این حوزه حساس دارد.
به گزارش ایرنا، تجربه موفق سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در معدن مس انجر شهرستان اهر از این رو 
حائزاهمیت است که نامگذاری شعار سال های اخیر 
توس��ط رهبر معظم انقاب اس��امی در راس��تای 
مزیت ها و مش��کات مرتبط با حوزه تولید و اقتصاد 
بوده و افتتاح این معدن نیز نویدبخش ظرفیت های 
ب��الای بخش خصوصی از یک س��و و اهتمام دولت 
تدبیر و امید به میدان دادن بیشتر به آن برای کمک 

به رونق و جهش تولید از سوی دیگر است. 
از س��وی دیگر نبای��د از این نکته نیز غافل ش��د 
ک��ه 8۰ درص��د س��رمایه گذاری ه��ای آذربایجان 
ش��رقی در چهار دهه اخیر در حوزه تولید وصنعت 
از س��وی بخ��ش خصوص��ی و تنه��ا 2۰ درصد آن 
توس��ط دولت انجام شده و همین امر لزوم توجه هر 
بیش��تر به سرمایه گذاران بخش خصوصی با رویکرد 
توانمندس��ازی ظرفیت های داخلی و تحقق توسعه 

درون زا را دوچندان می کند. 
ای��ن رهگ��ذر، س��رمایه گذاری 4 ه��زار و  در 
5۰۰میلیارد ریالی در فاز نخست معدن مس انجرد 
در ۹۰ کیلومتری ش��مال شرق تبریز در شهرستان 
اهر توس��ط مرحوم مقیمی اصل، از کارآفرینان برتر 
س��ال های متم��ادی ایران، در ش��رایط تحریم های 
نامش��روع و غیرانس��انی امری��کا و متحدانش علیه 
کشورمان می تواند تجربه ارزشمندی برای اشتراک 
ب��ا دیگ��ران س��رمایه گذاران عاق��ه مند ب��ه رونق 

چرخ های اقتصاد تولید باشد. 
از سوی دیگر برجسته سازی موفقیت های بخش 
خصوصی در سرمایه گذاری برای رونق بخش معدن 
آذربایجان شرقی از این رو حائزاهمیت فراوانی است 
ک��ه این اس��تان دارای ذخایر معدن��ی قابل توجه و 
متنوعی اس��ت و وجود معادن مس با ذخیره و عیار 
بالا، س��رمایه گذاری در اس��تخراج، فرآوری و تولید 
محصولات��ی با ارزش اف��زوده بالا در صنعت و معدن 
را موج��ه می کن��د، ضم��ن آنکه اج��رای طرح های 
توس��عه مجتمع مس انجرد با تکیه بر توان داخلی، 
نویدبخش چش��م اندازی روش��ن در این بخش و نیز 

پیشگامی در تحقق نهضت تولید ملی است.
تن��وع عوامل زمین شناس��ی آذربایجان ش��رقی 
و ش��رایط ویژه حوضه های رس��وبی موجود در این 
مناطق باعث شده مجموعه ای غنی از ذخایر معدنی 
فلزی و غیرفلزی در این اس��تان وجود داشته باشد، 
ب��ه گونه ای که تاکنون وجود 52 نوع ماده معدنی از 
مجم��وع ۶5 نوع ماده معدنی موجود در کش��ور در 

آذربایجان شرقی شناسایی شده است.
توس��عه صنعت م��س آذربایجان در چند س��ال 
گذش��ته روند مناسبی داش��ته و در صورت حمایت 
و پرهیز از س��نگ اندازی ها نه تنها می تواند محرک 
بس��یاری از صنایع استان باشد، بلکه از ظرفیت های 
بالایی برای ایجاد ارزش افزوده بالا از طریق صادرات 
برخوردار اس��ت؛ در تبیی��ن این موضوع می توان به 

واردات س��الانه 5۰۰ ه��زار تن��ی م��س کاتدی از 
قزاقس��تان توس��ط ترکیه اش��اره کرد ک��ه این نیاز 
می توان��د توس��ط صنایع مس آذربایج��ان برطرف 
ش��ود که فاصله آن با مرزهای ترکیه کمتر از 2۰۰ 

کیلومتر است.
مع�دن مس انجرد و نمادس�ازی برای  �

ظرفیت های بخش خصوصی 
عملیات اجرایی معدن و کارخانه کنس��انتره مس 
انج��رد در اه��ر 24 آذر ۱۳۹۱ آغاز ش��د و نوزدهم 
مه��ر ماه ۱۳۹8 با حض��ور وزیر وقت صنعت، معدن 
و تجارت و جمعی از مقام های کش��وری و اس��تانی 

افتتاح شد. 
کارخان��ه تولید کنس��انتره معدن م��س انجرد با 
سرمایه گذاری ۳۰ میلیون یورویی و 25۰۰ میلیارد 
ریال��ی بخش خصوصی به بهره برداری رس��ید که با 
احتس��اب قیمت روز باید این رقم را 5 برابر کرد. به 
عب��ارت دیگر اگر ام��روز برای اجرای طرحی در این 
حد و اندازه افزون بر ۱2 هزار میلیارد ریال نیاز است.

ای��ن طرح معدنی موجب تکمی��ل زنجیره ارزش 
در آذربایجان ش��رقی ش��ده و در تامین بخش��ی از 

کنسانتره مس پروژه کاتد موثر خواهد بود.
با انجام اکتش��افات تکمیلی در معدن مس انجرد 
شهرس��تان اهر، ذخیره آن ب��ه میزان ۳۰۰ میلیون 
تن کانسنگ سولفوری با عیار متوسط ۰.85 درصد 

تخمین زده شده است.
معدن مس انجرد از نوع کانسارهای پرفیری بوده 
و به روش روباز استخراج می   شود؛ با در نظر گرفتن 
ظرفیت های این معدن، توس��عه و احداث طرح های 
زنجیره کامل تولید مس از اهداف استراتژیک است.

تولی��د معدن برای تامین خوراک کارخانه تغلیظ 
در فاز اول ۳۰ هزار تن کانسنگ در سال برنامه ریزی 

شده است.
مع��دن م��س »انج��رد« در شهرس��تان اه��ر در 
۹۰کیلومتری ش��مال ش��رق تبری��ز در مرحله اول 
فعالیت خود برای 5۰۰ نفر اش��تغالزایی مس��تقیم 
کرده است. البته مرحوم مقیمی اصل برای راه اندازی 
این مجتمع معدنی تاش های زیادی را متحمل شد 

که شاید بزرگ ترین آن تعامل با معارضان محدوده 
معدن بود. اما آنچه اهمیت کار او را به ویژه در اقتصاد 
کرونا زده امروزی دو چندان می کند، ناامید نش��دن 
وی از تاش ش��بانه روزی ب��رای افتتاح این معدن 
در یکی از مناطق محروم آذربایجان ش��رقی به رغم 

کاغذبازی های زائد اداری رایج و است. 
برخ��ورداری از ای��ن روحیه باعث ش��د که احمد 
علیرضا بیگی، اس��تاندار وقت آذربایجان ش��رقی در 
آغ��از عملیات اجرایی مع��دن مس انجرد اعام کند 
»کس��انی که صاحب جسارت و ش��هامت در انجام 
کارهای بزرگ هس��تند به طور قطع سود و منفعت 

آن را نیز به دست می آورند«.
از س��وی دیگر، افتتاح معدن م��س انجرد، ترس 
از ورود بخ��ش خصوص��ی به س��رمایه گذاری های 
کان را ک��ه معم��ولا عامل اجرای آن در کش��ور در 
دهه های اخیر دولت بوده است، کنار زد و نشان داد 
که توانمندی های این بخش برای کمک به توس��عه 
درون زا بس��یار فرات��ر از بخش های دولتی اس��ت؛ 
اجرای این طرح بزرگ معدنی همچنین باعث ش��د 
که امید به قطع روال ناخوش��ایند ارسال کنسانتره 
معادن مس استان به مناطق دیگر کشور برای ذوب 

و تبدیل به مس کاتدی پررنگ تر شود. 
در همی��ن راس��تا بود که بی��ت الله عبداللهی، در 
آیی��ن افتتاحیه معدن مس انجرد گفت: خروج مواد 
اولیه معادن مس سونگون و انجرد اهر از آذربایجان 
شرقی، مترادف با خروج سرمایه از این خطه است.

همچنی��ن افتتاح مع��دن مس انج��رد گامی در 
راستای امیدآفرینی در زمینه رفع مشکات مبتابه 
مجتمع مس س��ونگون در مواردی از قبیل گردش 
مالی ۱2۰ هزار میلیارد ریالی آن در خارج از استان 
و استفاده از نیروی انسانی متخصص بومی و محلی 
برای گرداندن چرخ های این صنعت عظیم با ارزش 

افزوده بالا بود. 
س�رمایه گذاری ۳۰ میلیون یوروی در  �

معدن مس انجرد
پروی��ز محمدزاده، مع��اون س��ازمان مدیریت و 
برنامه ری��زی آذربایجان ش��رقی در گفت وگو با ایرنا، 

احداث کارخانه تولید کنستانتره مس »انجرد« را از 
جمله طرح های نمونه و موفق در راس��تای عمل به 
ش��عارهای سال، از اقتصاد مقاومتی تا جهش تولید، 
خوان��د و گف��ت: بخش خصوص��ی در این طرح ۳۰ 
میلی��ون یورو اعتب��ار ارزی و 2 هزار و 5۰۰ میلیارد 

ریال اعتبار ریالی سرمایه گذاری کرده است.
وی اف��زود: ای��ن پ��روژه موفق اقتص��اد مقاومتی 
موجب تکمیل زنجیره ارزش در اس��تان ش��ده و در 
تأمین بخش��ی از کنس��انتره مس پروژه کاتد مؤثر 

خواهد بود.
محمد زاده اظهار کرد: با انجام اکتشافات تکمیلی 
در معدن مس انجرد شهرس��تان اهر، ذخیره آن به 
میزان ۳۰۰ میلیون تن کانس��نگ سولفوری با عیار 

متوسط ۰.85 درصد تخمین زده شده است.
معاون توس��عه و برنامه ریزی س��ازمان مدیریت و 
برنامه ریزی آذربایجان شرقی اضافه کرد: این معدن 
از ن��وع کانس��ارهای پرفیری بوده و ب��ه روش روباز 
اس��تخراج می  گردد؛ ب��ا در نظر گرفتن ظرفیت های 
این معدن، توسعه و احداث طرح های زنجیره کامل 

تولید مس از اهداف استراتژیک است.
محمد زاده با بیان اینکه تولید معدن برای تأمین 
خ��وراک کارخان��ه تغلیظ در ف��از اول ۳۰ هزار تن 
کانس��نگ در سال برنامه ریزی شده است، »طراحی 
سیس��تم زیرس��اخت اطاعات مکان��ی)SDI( « را 
مهم ترین طرح آذربایجان ش��رقی در حوزه کمک به 

رونق و توسعه بخش معدن عنوان کرد. 
وی تشریح کرد: طرح زیرساخت اطاعات مکانی 
)SDI( در سال ۱۳۹۶ و به عنوان یکی از پروژه های 
اولوی��ت دار اقتص��اد مقاومتی از س��وی معاون اول 
رئیس جمه��وری و رئیس س��تاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی اعام شد و سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان به عنوان کارفرما و گروه GIS دانشگاه تبریز 

نیز به عنوان مشاور طرح فوق تعیین شده است.
محمدزاده ادامه داد: مشکاتی مثل دوباره کاری، 
موازی کاری در تولی��د اطاعات، اعمال هزینه های 
س��نگین بر دس��تگاه های اجرایی در موارد متعدد، 
ناآگاه��ی از موجودی��ت اطاعات��ی و محتوای آنها، 

ع��دم تطاب��ق اطاع��ات موجود با نی��از کاربران در 
بسیاری از دس��تگاه ها، نبود استانداردهای لازم در 
تهیه اطاعات و مسائلی از این قبیل ضرورت ایجاد 
زیرساخت اطاعات مکانی )SDI( را اثبات می کند.
محمدزاده متذکر شد: بر اساس نتایج طرح، تنها 
۱۶ دس��تگاه در س��طح اس��تان بیش از ۹۰ درصد 
از لایه ه��ای اطاع��ات مکان��ی را تولید و اس��تفاده 

می کنند.
چالش ه�ای صنع�ت م�س آذربایجان  �

شرقی
نصیر نوری، رئیس خانه معدن آذربایجان ش��رقی 
ه��م در گفت وگو با ایرنا با اش��اره به اینکه در قانون 
معادن کش��ور تنها تکالیف بهره بردار مشخص شده 
و وظایفی برای سازمان های مرتبط از جمله صنعت 
مع��دن و تج��ارت، محیط زیس��ت و منابع طبیعی 
تعیین نش��ده اس��ت، گفت: این در حالی اس��ت که 

ایجاد زیرساخت جزو وظایف دولت است.
وی با اش��اره به اخذ حقوق دولتی از مکتش��فان و 
بهره برداران معدنی، افزود: بخشی از این حقوق باید 
برای زیرساخت هزینه و به مکتشف خدمات ارائه و 

اطاعات پایه داده شود. 
رئیس خانه معدن آذربایجان شرقی با بیان اینکه 
مطالبات به حق معدنی در ماده ۱۹ قانون معادن هم 
آمده است، ادامه داد: این در حالی است که در زمان 

حاضر به ازای اطاعات نداده هزینه اخذ می شود.
ن��وری با بی��ان اینک��ه در سیاس��ت های اقتصاد 
مقاومتی و برنامه ششم توسعه بر جذب سرمایه گذار 
خارجی تاکید شده است، گفت: متاسفانه در زمینه 
فعالیت ه��ای معدنی س��رمایه گذار به عنوان غارتگر 

دیده می شود.
وی با اشاره به اینکه در فعالیت های معدنی، میزان 
خطر پذیری عملیات بالا و رسیدن به محصول زمان 
بر است، گفت: فشارهای اجتماعی و زیست محیطی 
ه��م موجب کاهش تمایل س��رمایه گذاران و گاهی 

انصراف آنان از ادامه فعالیت می شود.
وی بر بسترسازی مناسب فرهنگی در میان عامه 
مردم به خصوص مسوولان تاکید کرد و گفت: برای 
رون��ق فعالیت های معدن��ی نیازمند اصاح ذهنیت 

عمومی از سرمایه گذاران هستیم.
 نوری با اشاره به اینکه بانک ها پروانه بهره برداری 
معدن را به عنوان وثیقه قبول نمی کنند، خاطرنشان 
ک��رد: پروانه بهره برداری، س��ندی ارزش��مند و در 
بسیاری موراد تنها دارایی بهره بردار معدنی است. 

وی ب��ر ل��زوم نهادین��ه ک��ردن توس��عه پای��دار 
تاکی��د ک��رد و گفت: ب��ا الزام مع��دن کار به اصاح 
محیط زیس��ت و اس��تفاده از روش های کم آس��یب 
 می ت��وان گام ه��ای بلندت��ری در جه��ت رون��ق 

ولید برداشت. 
رئی��س خانه معدن آذربایجان ش��رقی همچنین 
توجه به عناصر نادر خاکی در فعالیت های معدنی را 
ضروری دانست و پیشنهاد کرد کارگروهی به منظور 
 برنامه ری��زی جام��ع در زمینه صنعت مس اس��تان 

تشکیل شود. 
نوری بر لزوم س��رمایه گذاری مشترک در صنعت 
مس آذربایجان به صورت کنسرس��یوم تاکید کرد و 
گف��ت: در این ص��ورت می توان از تمام ظرفیت های 

موجود بیشترین بهره را برد. 
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روی خط خبر

زنگ خطر بیکاری کارگران معادن

 بازار مثبت فولاد 
و سنگ آهن در چین

قیمت س��نگ آهن ۶۲ درصد در چین در روز 
جمعه ب��ا ۰.۷۵دلار افزایش ۱۰۱.۳۵دلار معامله 
ش��د. به گ��زارش معدن ۲۴، قیمت س��نگ آهن 
۶۲درصد با ۰.۷۵ دلار افزایش ۱۰۱.۳۵دلارمعامله 
شد. س��نگ آهن عیار ۶۵درصد با همین میزان 
افزایش۱۱۳.۳۵دلارمعامله ش��د. ش��مش فولاد 
درچی��ن ۲.۸۳+دلار افزایش ۴۸۰.۴۰دلارمعامله 

شد.
ش��مش روی با ۱۵.۵-دلار کاهش۲۰۲۰دلار 
قیمت خورد. زغال س��نگ با ۰.۵۰+دلار افزایش 

۱۰۵.۵دلارمعامله شد.

افت 5 دلاری قیمت 
آلومینیوم 

 روز جمع��ه ۱۳ تیر م��اه، قیمت آلومینیوم در 
LME نس��بت ب��ه معاملات هفته قب��ل، یعنی 

جمعه ۶ تیر ماه، ۵ دلار کاهش داشت.
به گ��زارش فلزات آنلاین؛ قیمت آلومینیوم در 
بورس فلزات لندن، نس��بت به آخرین معاملات 
انجام شده )پنجش��نبه ۱۲ تیر ماه(، ۲۰ دلار به 
ازای ه��ر تن معادل ۱.۳ درصد، افت داش��ت؛ به 
گونه ای که در پنجش��نبه ۱۲ تیر ماه، آلومینیوم 
یک هزار و ۶۰۱ دلار و ۵۰ سنت به ازای هر تن 
قیمت گذاری شد و قیمت آن دیروز به یک هزار 

و ۵۸۱ دلار و ۵۰ سنت به ازای هر تن رسید.
همچنی��ن، روز جمع��ه ۱۳ تی��ر م��اه، قیمت 
آلومینیوم در LME نس��بت ب��ه معاملات هفته 
قب��ل، یعنی جمعه ۶ تیر م��اه، پنج دلار کاهش 
داشت؛ به گونه ای که از یک هزار و ۵۸۲ دلار به 
ازای هر تن، به یک هزار و ۵۸۱ دلار و ۵۰ سنت 
به ازای هر تن رس��ید. کاهش قیمت آلومینیوم 
در جه��ان، همراه با کاهش موج��ودی انبارهای 
آلومینیوم بوده اس��ت؛ میانگین موجودی انبارها 
از ی��ک میلی��ون و ۶۵۲ه��زار و ۲۵ تن در هفته 
گذشته به یک میلیون و ۶۲۹ هزار و ۲۷۵ تن در 

هفته اخیر رسیده است.

مس یک درصد افت 
قیمت را ثبت کرد

روز جمع��ه ۱۳ تی��ر ماه س��ال ۱۳۹۹، قیمت 
مس در LME نس��بت به روز معاملاتی پیشین 
۵۷دلار کاهش داش��ته و به ۶ ه��زار و ۲۳ دلار 

رسیده است.
ب��ه گزارش فلزات آنلای��ن؛ قیمت مس در روز 
۱۳تیر ماه در معاملات بورس فلزات لندن نسبت 
به روز پنجشنبه یک درصد افت داشت و نسبت 
ب��ه هفته پیش��ین ۰.۶ درصد افزای��ش را تجربه 
کرده و به ۶ هزار و ۲۳ دلار رسیده است. قیمت 
۳ ماهه مس در معاملات روز جمعه ۱۳ تیر ماه، 
ب��ا کاهش ۶۲ دلاری نس��بت ب��ه روز معاملاتی 
پی��ش از آن یک درصد افت داش��ت و ۶ هزار و 
۲۱دلار اعلام شد. قیمت ۳ ماهه فلز سرخ نسبت 
ب��ه هفته پیش ۰.۶ درصد رش��د را تجربه کرده 
است. روند قیمت و موجودی انبار مس در بورس 
فلزات لندن در ۲ هفته اخیر نش��ان می دهد که 
موجودی این فلز در انبارهای بورس فلزات لندن 
در روز جمع��ه ۱۳ تیر م��اه، با کاهش چهار هزار 
و ۳۲۵ تنی نس��بت به روز معاملاتی پیش از آن 
همراه بوده و از ۲۱۰ هزار و ۷۰۰ تن به ۲۰۶هزار 
و ۳۷۵ تن رس��یده اس��ت. وضعی��ت کانتنگو و 
بکواردیش��ن بازار مس در بورس فلزات لندن در 
۲هفته اخیر نمایانگر این است که در روز جمعه 
۱۳ تیر ماه در بورس فلزات لندن قیمت مس در 
شرایط بکواردیشن به سر می برد. اختلاف قیمت 
۳ماهه و نقدی در این روز نس��بت به پنجشنبه، 
ب��ا کاهش هفت دلاری و برابر با منفی دو دلار بر 

تن گزارش شده است.

گروهمعدن:
کارشناس��ان معتقدند، شرکت های معدنی به 
دنبال کاهش آس��یب های ناشی از کار هستند و 
به طور جدی بر روی طراحی فناوری های معادن 
سرمایه گذاری می کنند و این بدان معناست که 
از کارگران کمتری در معادن اس��تفاده ش��ود و 
سیستم هایی طراحی ش��ود که از رابط کاربری 

جذابی برای نسل  جوان برخوردار باشد.
به گزارش گس��ترش نی��وز، اتکا ب��ر فناوری 
مس��تقل در مع��ادن زیرزمین��ی این ام��کان را 
می دهد که مع��دن کاران وقت کمت��ری را برای 
کار انج��ام دهن��د و همچنی��ن علاوه ب��ر اینکه 
می توان از ابزارهای پیش��رفته ارزیابی مکانیکی 
سنگ بهره برد می توان امیدوار بود تا کارگران در 
یک محیط ایمن فعالیت کنند و این می تواند از 

الزامات معدن کاری در آینده به شمار رود.
 Exyn در وبیناری که از سوی شرکت فناوری
برگزار شد، آنتونی داونز، راهبر دیجیتال شرکت 
 EY Canada وال��ه، دئو یامگو راهبر ش��رکت
دون  و   Mining & Metals Industry
 Norcat’s دوال مدیرعامل سازمان غیرانتفاعی
درباره ابداع��ات دیجیتال در ایمن��ی معادن به 

بحث و تبادل نظر پرداختند.
از��� ناش�ی� آس�یب�های� کاه�ش�

معدن�کاری
کارشناس��ان معتقدند، شرکت های معدنی به 
دنبال کاهش آس��یب های ناشی از کار هستند و 
به طور جدی بر روی طراحی فناوری های معادن 
سرمایه گذاری می کنند و این بدان معناست که 
از کارگران کمتری در معادن اس��تفاده ش��ود و 
سیستم هایی طراحی ش��ود که از رابط کاربری 

جذابی برای نسل  جوان برخوردار باشد.
داونز می گوید: ما به دنبال ش��رایطی هستیم 
که یک کارگر از فعالیت بر روی یک وس��یله به 
نظارت بر فعالیت دیگر وس��ایل که عملکردهای 

متفاوتی دارند حرکت کند.
از��� بهره�گی�ری� ب�ا� معدن�کاری�

فناوری�های�نوین
همچنین پیش بینی می ش��ود ب��ا بهره گیری 
از فناوری ه��ای جدید ش��اهد به دس��ت آوردن 
اطلاع��ات و داده ه��ای جدی��دی باش��یم که به 
بهب��ود تصمیم گیری ه��ای فنی و اس��تراتژیک 
بهت��ر بیانجامد. و انتظار م��ی رود این داده ها نه 

تنها راه ه��ای ایمن تر و مؤثرت��ری برای انفجار 
یا حفاری را نش��ان دهد، بلکه مش��کلات ناشی 
از افس��ردگی، خس��تگی و عام��ل دیگ��ری که 
ممکن اس��ت منجر به کاه��ش توانایی کارگران 
در تصمیم گیری های صحیح ش��ود را به ویژه در 
محیط هایی که ریسک بالاتری دارند را مهار کند.
کارشناسان عقیده دارند باید شرایط کارگران 
پس از ترک معدن ب��ه خصوص پس از فعالیت 
در س��اعات زی��اد م��ورد ارزیاب��ی دقی��ق قرار 
گیرد. تجربیات نش��ان می دهد که بس��یاری از 
صدمات و مش��کلات مربوط به ایمنی، از جمله 
 ح��وادث رانندگ��ی در خ��ارج از س��ایت معادن 

اتفاق می افتد.
ب�ا��� ربات�ه�ا� از� اس�تفاده� آم�وزش�

تجهیزات�شبیه�ساز
س��ازندگان تجهیزات به دنبال روند جدیدی 
با بهره گیری از تجهیزات شبیه س��ازی هس��تند 
ت��ا افراد بتوانند آموزش ه��ای لازم و نحوه کار با 

تجهیزات خاص را از این طریق فرابگیرند.
یامگ��و می گوی��د: آنچه که از دی��دگاه ایمنی 
جذاب اس��ت این اس��ت که تجهیزات می توانند 
داده ها و اطلاعات واقعی را از سنس��ور دریافت و 
به بخش��ی از تجهیزات منتقل کند. دریافت یک 

س��ری از اطلاعات می تواند به طور موثرتری بر 
فعالیت ها انجام شده توسط کارگر معدن در زیر 
زمین اثر داش��ته و ارسال خودکار این اطلاعات 
به سیستم شبیه س��ازی می تواند برنامه آموزشی 
متناسبت با فعالیت کارگران را ارائه و مشکلات 

واقعی آنان را برطرف سازد.
ایمنی�در�کنار�بهره�وری��

یامگو معتقد است که این ساز و کار آموزشی 
احتمالا نه تنها ایمنی بلکه بهره وری را نیز بهبود 
خواه��د داد. باید توجه داش��ت که اس��تفاده از 
س��از و کارهای دیجیتال در برخی از موقعیت ها 
امکان پذیر نخواهد بود و این مش��کلی است که 
در اغل��ب معادن قدیم��ی وج��ود دارد. یکی از 
تغییرات��ی که در فض��ای کاری معادن در آینده 
به وجود خواهد آمد این اس��ت ک��ه این معادن 
نیازی نیس��ت تا تغییرات گسترده ای به منظور 
اس��تفاده از روبات های خودکار و ابزار و وس��ایل 

ایجاد کنند.
اما تغیی��رات چه بزرگ و ی��ا کوچک قبلا در 
م��کان دیگری و در طی فاز عملیات معدن کاری 
طراحی شده و پس از آن نیز، عملیات استفاده از 
۵G WiFi، LTE، and در سایت های معدنی 

صورت گرفته است.

 داون��ز گف��ت: س��والی ک��ه مطرح می ش��ود 
این اس��ت ک��ه آیا قابلیت های ش��بکه LTE به 
جایی رسیده  اس��ت که بتوانیم از آن در معادن 

زیرزمینی استفاده کنیم؟ 
آی��ا ای��ن ام��کان وج��ود دارد ک��ه بتوانیم از 
اتوماس��یون خودکار و نیمه خودکار و همچنین 
از فن��اوری اش��یا و IOT در تجهی��زات معدنی 
اس��تفاده ک��رده و بت��وان بر عملک��رد کارگران 
و تجهی��زات نظ��ارت داش��ت و در صورت��ی که 
بخواهی��م بخش��ی از مع��دن را تخلی��ه کنی��م 
آگاهی نس��بت ب��ه آن وج��ود دارد. از همین رو 
 اس��ت که ما به دنب��ال اس��تفاده از این فناوری 

هستیم.
نه تنها اس��تفاده از تجهیزات معادن در حال و 
آینده می تواند به ایمنی در این بخش کمک کند 
بلکه ربات ها می توانند در نقش یک س��خنگو به 

ایفای نقش بپردازند.
کاهش��۷۰درصدی�حوادث�معدن��

ش��رکت کنندگان در ای��ن وبین��ار ب��ر طبق 
 EY، Deloitte، Hatch مطالع��ات گذش��ته
and BDO متفق القول بودن��د که بهره گیری 
از ربات ها در سال های ۲۰۲۵ تا ۲۰۲۷ می تواند 
موجب بیکاری ۵۰ درصد از کارگران معدن شود 

و ب��ه دنبال آن ۷۰ درص��د از حوادث در معادن 
را کاهش دهد.

دوال می گوید: ما می توانیم بر زمان بهره  گیری 
از ربات ه��ا بحث کنیم ام��ا من فکر نمی کنم که 
صنعت مع��دن در زمینه ابداع��ات و اختراعات 
دچار مش��کل باش��د. اما باید چالش هایی که در 

مسیر این راه وجود دارد بررسی شود. 
بنابرای��ن نمی توان انتظ��ار تاریخ دقیق زمانی 
بین ۲۰۲۵ تا ۲۰۲۷ را برای اس��تفاده از ربات ها 
در هم��ه معادن عنوان کرد ام��ا می توان به این 
موضوع توجه داش��ت که س��هامداران می توانند 
با فش��ار ب��ر روی مدیران برای س��رمایه گذاری 
در ای��ن بخش تقوی��ت ش��ود. فناوری  هایی که 
 می توان��د ایمنی را افزایش داده و س��بب بهبود 

بهره وری شود.
ارائه دهندگان این فناوری تصدیق می کنند که 
پیاده س��ازی ربات ها در معادن بسته به موقعیت 
جغرافیایی،  اقتصادی و اجتماعی متفاوت خواهد 
ب��ود. با این حال آنها بر این باورند که در نهایت 

بیشتر این اقدامات به سرانجام خواهد رسید.
آن ه��ا بر این باورن��د که اس��تفاده از ربات ها 
توسط انسان می تواند س��بب بالارفتن ایمنی و 

آسانترشدن کارها منجر شود.

استفاده  با  معادن  اس��تخراج 
از ماش��ین آلات گ��ران، حوادث 
با مبالغ هنگفت  و اش��تباهاتی 
باعث شد تا این بخش به عنوان 
ی��ک تج��ارت گران قیمت باقی 

مانده است.
به گ��زارش صنعت کار، برای 
کمک به کاه��ش این هزینه ها، 
 Wabtec آنگل��و آمریک��ن ب��ا

همکاری کرد تا از فناوری مدل س��ازی دوقلوی دیجیتال دوم برای بهینه س��ازی عملیات 
افریقای جنوبی خود استفاده کند، ما این فناوری را بررسی می کنیم: 

استخراج معادن یکی از بزرگ ترین صنایع جهان، از نظر مالی، با گزارش PwC در سال 
۲۰۱۹ است که صنعت معدن جهانی در سال ۶۸۳ میلیارد دلار درآمد درآمدی را به دست 

آورده و دارای سرمایه ای در بازار ۸۴۹ میلیارد دلار است. 
این آمار و ارقام غرقانویی منعکس کننده صنعتی اس��ت که قادر است سودهای کلان را 
به دس��ت آورد، اما اگر به همان اندازه ضرر کند تولید، زیرس��اخت و امکانات را تحت تاثیر 
ق��رار می ده��د. با توجه به این موض��وع، صنعت معدن به طور فزاین��ده ای به فناوری های 
جدیدی علاقه مند است که می تواند به کاهش این خطرات کمک کند، این در حالی است 

که مدل سازی پیش بینی در میان تکنیک های جدید به صورت سه گانه انجام می شود. 
این سیستم که قبلا در صنایعی مانند نیروگاه برق مورد آزمایش قرار گرفته است، شامل 
ایجاد یک »دوقلو دیجیتال« از عملیات موجود است، تا به طور دقیق پیش بینی و ارزیابی 

کند که چگونه تغییرات در یک مولفه خاص از آن عملیات بر کل تاثیر گذار خواهد بود.
یک��ی از ش��رکت های س��رمایه گذاری در چنی��ن فناوری های��ی، Wabtec، ش��ریک 
GE Transport اس��ت ک��ه در درج��ه اول در بخش حمل ونقل فعالی��ت می کند و به 
آنگلوامریکن نزدیک ش��د تا از فناوری دوقلو دیجیتالی خود در معدن گروه فلزی پلاتین 

Amandelbult )PGM( خود در افریقای جنوبی استفاده کند. 
کار مدل س��ازی با یک واحد خنک کننده در معدن خطایی را پیدا کرد که موجب صرفه 
جویی ۲میلیون دلاری در این ش��رکت شد و س��ؤالاتی را برانگیخته است که آیا این نوع 

فرآیند آینده ای در صنعت معدن دارد یا خیر.
مدل�سازی�و�نگهداری��

مدیر بازاریابی در Wabtec، توضیح داد: »با همکاری ما، آنگلو امریکن اجرای مدیریت 
دارای��ی و قابلیت های دوقلوی دیجیتال را در اواخر س��ال ۲۰۱۸ آغ��از کرد.« »در فوریه 
 interstage ۲۰۱۹، تیم نظارت از راه دور با استفاده از دوقلوهای دیجیتال روی سیستم
این کمپرس��ور، انحراف را تش��خیص داد. ما به مهندسان این معدن هشدار دادیم که پس 

از بازرسی، رسوب و ساخت مقیاس را در داخل لوله های interstage شناسایی کنند«
با مقایس��ه عملکرد واقع��ی این معدن با عملکرد نظ��ری آن، همانطور در مدل دوقلوی 
دیجیتال نش��ان داده ش��ده است، مهندس��ان این معدن می توانند مشکل را بدون نیاز به 

صرف وقت و هزینه برای بررسی فیزیکی دستگاه شناسایی کنند.

فناوری�مدل�سازی�به�کمک�معدنکاری�می�آید
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راهاندازیبورساملاک
باسرمایهاولیه۵هزارمیلیاردتومانی

نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید: ش��رکت بورس املاک و مس��تغلات 
قرار اس��ت با س��رمایه اولی��ه ۵ هزار میلی��ارد تومان کار خ��ود را آغاز کند که 

۵۰درصد این سرمایه به صورت پذیره نویسی در اختیار مردم قرار می گیرد.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی اتاق بازرگان��ی ایران، راه اندازی ب��ورس املاک و 
مستغلات موضوعی است که به اعتقاد حسین سلاح ورزی، فرصتی برای رقابتی 
کردن بازار، ش��فافیت در معاملات مسکن، تعیین شاخص قیمت گذاری و جلب 
اعتماد مردم نسبت به پیش فروش و مشارکت در پروژه های انبوه سازی، خواهد 

بود.
وی در نشستی با حضور رئیس هیات مدیره بورس کالای ایران که مسئولیت 
فراهم کردن مقدمات راه اندازی بورس املاک، مستغلات و امتیازات را به عهده 
دارد، راه اندازی این بورس را فرصتی برای س��امان بخش��یدن و شفاف سازی در 

حوزه مسکن و ساختمان دانست.
نایب رئی��س اتاق ایران که نماینده در ش��ورای عالی بورس اس��ت با بیان این 
مطلب که در حال مطالعه و بررسی جوانب موضوع هستیم، تصریح کرد: شرکت 
بورس املاک و مس��تغلات قرار است با سرمایه اولیه ۵ هزار میلیارد تومان کار 
خود را آغاز کند. ۵۰ درصد این سرمایه به صورت پذیره نویسی در اختیار مردم 
قرار می گیرد. 2۵ درصد آن بین موسس��ات و نهادهای دولتی تقسیم می شود و 

2۵ درصد دیگر در اختیار شرکت های بخش خصوصی قرار می گیرد.
وی ادام��ه داد: تا پایان هفته فرصت داریم در این مورد اطلاع رس��انی کنیم. 
به طور مش��خص ش��رکت های عضو تش��کل های مربوطه که مایل به مشارکت 
هستند باید درخواست اولیه خود را اعلام کنند. این شرکت ها می توانند تا سقف 

2.۵درصد از این سهام معادل 12۵ میلیارد تومان را در اختیار داشته باشند.
نایب رئیس اتاق ایران همچنین راه اندازی بورس املاک و مستغلات را فرصتی 
برای ایجاد بس��تر رقابتی در این حوزه برش��مرد و تاکید کرد: بازار سرمایه این 
توانای��ی را دارد تا ابزاره��ای تأمین مالی در حوزه املاک و س��اخت پروژه های 
بزرگ را تعریف کند و موجب ش��ود مردم با اطمینان بیش��تری در ساخت این 

طرح ها مشارکت کنند.
قرار�نیست�راه�اندازی�بورس�املاک�و�مستغلات،�مانع�فعالیت���

بنگاه�های�املاک�شود
در این نشست ش��اهین چراغی، رئیس هیات مدیره بورس کالای ایران روند 
راه اندازی بورس املاک، مستغلات و امتیازات را تشریح کرد. بر اساس اظهارات 
او در هر اقتصادی، متناس��ب با شرایط حاکم بر آن باید از ابزارهای مختلفی به 
منظور س��اماندهی اقتصادی بهره برد. شاید عده ای با این استدلال که در سایر 
کش��ورها تجربه راه اندازی بورس املاک و مستغلات را نداریم، معتقد باشند که 
راه اندازی این بورس نمی تواند در ایران به بهبود وضعیت این حوزه کمک کند. 

اما نظر ما این چنین نیست.
وی تصریح کرد: عمده پروژه های عمرانی در حوزه مس��کن و ساختمان سازی 
از آنجا که بانک مسکن نتوانسته وظایف خود را به خوبی انجام دهد، نیمه کاره 
متوقف ش��ده اند و پیمانکار دچار خسارت ها مالی شده است. از طرفی انبوه ساز 
به معنای واقعی کلمه در کش��ور نداریم، چراکه دسترس��ی آنها به منابع مالی و 

بازارهای موازی اندک است.
چراغ��ی، دخالت این بورس در فعالیت بنگاه های املاک را ادعایی نادرس��ت 
دانس��ت و تاکی��د ک��رد: به هیچ وجه ق��رار نیس��ت راه اندازی ب��ورس املاک و 

مستغلات، مانع فعالیت بنگاه های املاک در سطح شهر شود.
این عضو ش��ورای عالی بورس، از قرار گرفت��ن 3 رکن مهم در حوزه املاک و 
مستغلات در کنار یکدیگر خبر داد و گفت: دولت با عرضه زمین ها و املاکی که 
در اختیار دارد، پیمانکار با توان اجرایی که دارد و مردم با منابع مالی خردی که 
وارد این بازار می کنند، در کنار هم قرار گرفته و بر اساس یک چارچوب منطقی 

و از پیش تعیین شده، سهم خود را از بازار می گیرند.
به باور او بورس املاک و مس��تغلات این توانایی را دارد که به بازار مس��کن 
شفافیت ببخشد و عرضه و تقاضا را در محیطی رقابتی مدیریت کند. البته این 
بازار تنها محدود به املاک نمی شود و پروژه های بزرگ فرودگاهی و آزادراهی را 
نیز شامل می شود. رئیس هیات مدیره بورس کالای ایران با بیان این مطلب که 
در ابتدای این حرکت به ابزارسازی و نهادسازی نیاز داریم، یادآور شد: در شرایط 
حساس کنونی، باید از فرصت های به وجود آمده استفاده کرد و این حجم بالای 
از نقدینگی در س��طح جامعه را به سمتی سوق دهیم که منافع کشور را تأمین 
کند. بدون شک بازار سرمایه این توان را دارد که شفافیت را در معاملات مسکن 

ایجاد و از اطلاع رسانی های نادرست در این محیط ممانعت کند.
بر اس��اس اظه��ارات چراغی ویژگ��ی دیگر این ب��ازار تعیین ش��اخص برای 
قیمت گذاری در حوزه مس��کن و مستغلات اس��ت؛ موضوعی که از سوی مردم 

مورد انتقاد بوده و می توان به کمک بورس آن را حل کنیم.
وی یک نمای کلی از فرآیندی که قرار است در قالب این بازار صورت بگیرد، 
ارائه داد. بر اس��اس آنچه عضو ش��ورای عالی بورس مطرح ک��رد، دارنده زمین، 
زمین خود را، ش��رکت ساختمانی توان فنی و مدیریتی و در نهایت مردم، توان 
مالی خود را عرضه می کنند. این س��ه رکن در قالب SPV که بین هر سه قابل 
اعتماد است در کنار هم قرار می گیرند و اوراق بهادار منتشر می شود. این اوراق 

در بورس عرضه شده و در نهایت ساختمان یا پروژه موردنظر ایجاد می شود.
رئی��س هیات مدیره بورس کالای ایران، ایجاد مقررات، فعال کردن نهادهای 
عملیات��ی و اجرایی، تعریف ارکان نظارتی و حل اختلاف و در نهایت سیس��تم 
معاملاتی را از نیازهای راه اندازی بورس املاک و مستغلات عنوان کرد و افزود: 
آنچه در ایجاد بورس املاک دنبال می کنیم، ایجاد شفافیت و جلب اعتماد مردم 
نس��بت به حضور و مش��ارکت در پروژه های انبوه سازی و ساختمان سازی است. 
متأسفانه مردم برای مشارکت در پروژه های پیش فروشی اعتماد لازم را ندارند.

چراغی از دیگر ویژگی های بورس املاک را امکان وثیقه گذاشتن سهام عدالت 
ب��رای اس��تفاده از وام های خرید و امکان اجاره به ش��رط تملیک در پروژه های 
انبوه سازی برشمرد و تأکید کرد: اجازه نمی دهیم یک بورس دولتی ایجاد شود. 
س��هام بخش های نه��ادی را کمتر خواهیم کرد ت��ا مدیریت با بخش خصوصی 

باشد.

خبر

تداوم سوددهی بزرگان بورسی
بررسی�عملکرد��2گروه�معدنی�و�فلزی�در�هفته�گذشته�نشان�می�دهد

رشد�شاخص�عامل�تورم�نیست

حمایت�دولت�برای�تسریع�تامین�مالی�بنگاه�ها�در�بورس

 گروه معدن: 
بورس تهران معاملات هفته منتهی به 11 تیرماه را 
با تداوم رشد شاخص کل برای پنجمین هفته متوالی 
س��پری کرد. در حالی رش��د هفته گذش��ته شاخص 
س��هام با افزایش 13.۶ درصد این نماگر همراه شد که 
همچنان بزرگان بازار در رشد قیمت پیشتاز بودند. در 
این میان گروه های کالامحور ب��ازار نیز در ادامه روند 
صعودی خود که از اوایل اردیبهشت ماه آغاز کرده اند، 
در هفته گذش��ته نیز عملکردی درخش��ان را بر جای 
گذاش��تند. به طوری که رش��د 1۶.2درصدی شاخص 
گروه معدنی در کنار صعود 14.۵درصدی نماگر گروه 

فلزی فعال در بورس ثبت شد.
به گزارش معدن24، همانطور که عنوان شد شاخص 
گروه معدنی فعال در بورس هفته گذش��ته را با رش��د 
1۶.2 درصدی س��پری کرد و این عملکرد درخش��ان 
سبب ش��د تا گروه مزبور در فهرس��ت برترین صنایع 

بورسی در هفته منتهی به 11 تیرماه قرار گیرد.
بررسی عملکرد 1۰نماد فعال در این گروه نیز نشان 
می دهد که س��ه ش��رکت باما، معادن باف��ق و معادن 
منگنز ایران با کاهش قیمت س��هم در هفته گذش��ته 
مواجه شده و مابقی رش��د قیمت را تجربه کردند. در 
حالی »کاما« توانس��ته بود هفته ماقبل )هفته منتهی 
ب��ه 4تیرم��اه( را با ثبت بازدهی بی��ش از ۵3درصدی 
س��پری کرده بود و بیشترین بازدهی را در میان دیگر 
نمادهای گروه به خود اختصاص داده بود که این هفته 
عملکردی کاملا معکوس داش��ت. به طوری که حدود 
4درصد زیان را در مقیاس هفتگی به نمایش گذاشت. 
همچنی��ن در هفته گذش��ته مج��دد باما ب��ه فروش 
2میلیون سهم ذوب روی اصفهان پرداخت و درآمدی 

افزون بر 12.7میلیارد تومان از این محل کسب کرد.
در همین راس��تا کاه��ش 4.۵8درصدی هر س��هم 
»کبافق« در کنار کاه��ش 1.۹درصدی »کمنگنز« از 

دیگر عملکردهای منفی گروه در هفته گذشته بود.
بازدهی�22درصدی�چادرملو��

در ای��ن می��ان بهترین عملک��رد هفتگی ب��ه نماد 
چادرمل��و تعلق گرفت. به طوری ک��ه »کچاد« با ثبت 
بازده��ی قاب��ل توجه بی��ش از 22درص��دی در هفته 
گذشته، در صدر دیگر نمادهای گروه جای گرفت. در 
حالی چادرملو روز چهارشنبه 4تیرماه شاهد برگزاری 
مجم��ع عمومی عادی س��الانه بود که ای��ن مجمع با 
تقسیم سود 7۰۰ریالی به ازای هر سهم همراه شد. به 
این ترتیب نماد مزبور در روز چهارش��نبه 11تیرماه با 
دامنه نوسان باز، بازگشایی شد و با معاملات پرحجمی 
نیز در این روز روبه رو شد. به طوریکه در این روز بیش 
از 3۶میلیون و 8۰۰هزار س��هم »کچاد« به ارزشی در 

حدود 82میلیارد تومان معامله شد.
»کروی«�پیشتاز�در�سودآوری��

توس��عه معادن روی ایران نیز از دیگر نمادهایی بود 
که عملکرد قابل توجهی را در هفته گذش��ته بر جای 
گذاشت. بر این اساس نماد مزبور توانست با ثبت رشد 

21.۶3درصدی در فهرس��ت برتری��ن نمادهای گروه 
جای گیرد. در همین راس��تا روز چهارشنبه »کروی« 
گزارش عملکرد سال مالی ۹8 را بر سایت اطلاع رسانی 
کدال منتش��ر کرد. با توجه ب��ه اینکه مجمع برخی از 
ش��رکت های گروه از جمله شرکت کالسیمین، شرکت 
فرآوری مواد معدنی ایران و شرکت ملی سرب و روی 
تا تاریخ تنظیم این گزارش برگزار نشده است، بنابراین 
»کروی« س��ود را به صورت حسابرسی نشده و بدون 
احتساب تقسیم سود شرکت های اشاره شده محاسبه 
کرده اس��ت. بر این اساس »کروی« در 12ماهه 2۹۵ 
ریال س��ود محقق کرده اس��ت. این در حالی است که 
شرکت پیش بینی کرده با برگزاری مجمع شرکت های 
یاد ش��ده مبلغ 13۰ میلیارد تومان به س��ود عملکرد 
سال ۹8اضافه شود. به این ترتیب سود خالص عملکرد 
س��ال ۹8 »کروی« در مجموع به بیش از 2۰1میلیارد 

تومان )هر سهم 833 ریال( خواهد رسید.
در�»کنور«�چه�خبر�است؟��

در ای��ن میان تامین مواد اولیه ف��ولاد صبانور نیز با 
ثب��ت بازده��ی 1۹.۵۶درصدی در هفته گذش��ته، در 
فهرس��ت دیگر نماده��ای برتر گروه ق��رار گرفت. این 
عملکرد س��بب شد تا بازدهی این نماد از ابتدای سال 
۹۹ تا پایان هفته گذشته به بیش از 217درصد رسد. 
در این میان عملکرد »کنور« در دوره 3ماهه نخس��ت 
امسال نیز قابل توجه است؛ »کنور« در حالی فروردین 
ماه را با فروش 8۹.۵میلیارد تومانی س��پری کرده که 
در ای��ن ماه نرخ گندله یک میلیون و 48هزار تومان و 
نرخ کنس��انتره نیز ۶78هزار تومان بوده است. میزان 
فروش ش��رکت در اردیبهشت به 8۵.۶ میلیارد تومان 
رسیده اس��ت. این فروش با درنظر گرفتن نرخ گندله 
یک میلیون و 48 هزار تومانی و کنس��انتره ۶74هزار 
تومانی درنظر گرفته شده است. اما در خردادماه میزان 

فروش ش��رکت رش��د قابل توجهی یافته و به بیش از 
118میلیارد تومان افزایش یافته اس��ت. البته افزایش 
قیمت گندله و کنس��انتره در این رشد بی تاثیر نبوده 
اس��ت. به این ترتیب »کنور« در فصل بهار به فروشی 
افزون بر 2۹3میلیارد و 4۰۰میلیون تومان دست یافته 

است.
بررسی�کارنامه�هفتگی�فلزی�ها��

همانطور که عنوان ش��د ش��اخص گروه فلزی فعال 
در ب��وس، ب��ا رش��د 14.۵درصدی در هفته گذش��ته 
توانس��ت عملکرد قابل قبولی از خ��ود بر جای گذارد. 
در این میان 3 نماد ب��زرگ گروه یعنی فولاد مبارکه، 
ملی مس ایران و ملی س��رب و روی بیشترین بازدهی 
را در می��ان دیگ��ر نمادهای گروه به خ��ود اختصاص 
دادن��د که با نوس��ان بیش از 17درص��دی همراه بود. 
در ادام��ه این روند نی��ز دو نماد کالس��یمین و فولاد 
خراس��ان توانستند عملکردی مناسب ثبت کنند که با 
 س��وددهی بیش از 1۶درصدی هر کدام از این دو نماد 

همراه بود.
این در حالی اس��ت ک��ه 3 نماد آلومینی��وم ایران، 
ف��رآوری مواد معدن��ی و آلومراد تنه��ا نمادهای گروه 
بودن��د که با عملکرد منفی هفته گذش��ته را س��پری 
کردن��د. در این میان هر چند زیان »فایرا« و »فمراد« 
به حدود ۰.۵درصد رس��ید ولی »فرآور« ضعیف ترین 
عملکرد را به نمایش گذاش��ت که با زیان 4.۵درصدی 

در مقیاس هفتگی همراه بود.
»فولاد«�در�انتظار�انتشار�یک�هزار�میلیارد���

تومان�اوراق
همانط��ور که عنوان ش��د ف��ولاد مبارکه توانس��ت 
بازدهی 17.۵8 درصدی را در هفته گذشته به نمایش 
گذارد و با این عملکرد، بازدهی خود از ابتدای امس��ال 
را به بیش از 2۶۰درصد رساند. در این میان قرار است 

فردا ش��نبه 14تیرماه شاهد انتش��ار یک هزار میلیارد 
تومان اوراق س��لف برای فولاد مبارکه باش��یم؛ عرضه 
اولیه مرحله دوم اوراق س��لف موازی اس��تاندارد ورق 
گرم نوردیده فولاد مبارک��ه اصفهان در نماد »عفولاد 
3« به تعداد 13میلیون و 4۹3 هزار و ۶37 قرارداد و با 
قیمت هر ورقه 741 هزار و ۹۰ ریال از طریق شرکت 
کارگزاری بانک ملت انجام می شود. اوراق مزبور از نرخ 
س��ود 18.۵درصدی و 1۹ درصدی برخوردار است. در 
حالی اردیبهش��ت ماه امسال، یک هزار میلیارد تومان 
اوراق س��لف فولاد مبارکه با مش��ارکت تامین سرمایه 
بانک ملت منتش��ر شد که حال ش��اهد عرضه مرحله 

دوم این اوراق در بورس کالا هستیم.
در این راستا عملکرد فولاد مبارکه در بورس کالا نیز 
قابل توجه اس��ت؛ به طوری که در 11 روز ابتدایی تیر 
13۹۹، آم��ار معاملات فولاد مبارکه در رینگ صنعتی 
ب��ورس کالا 1788 میلیارد تومان بوده اس��ت. فروش 
این ماه »فولاد«، ۵1 درصد کل ماه قبل بوده و نسبت 

به کل تیر سال قبل رشد 4۵ درصدی داشته است.
رشد�فروش�»فملی«��

مل��ی مس ایران نیز از دیگر نمادهای قابل توجه در 
هفته گذش��ته بود که توانست س��ودی افزون بر 17.۵ 
درصد را برای س��هامداران به ارمغ��ان آورد. نگاهی به 
آمار معاملات »فملی« در رینگ صنعتی بورس کالا در 
دوره 11 روز ابتدایی س��ال ۹۹ نشان می دهد که این 
شرکت عملکردی افزون بر ۹43 میلیارد تومان داشته 
که نس��بت به کل تیر س��ال قبل رشد 121 درصدی 

داشته است.
هفته�۱۶.۷درصدی�»فخاس«��

فولاد خراس��ان نی��ز از دیگر نماده��ای گروه فلزی 
بود که هفته پررونقی را س��پری ک��رد. به این ترتیب 
با کس��ب بازدهی 1۶.7درصدی »فخ��اس« در هفته 
گذشته، سوددهی این نماد از ابتدای امسال به حدود 
۶۹درصد رسید. در همین راستا میزان فروش شرکت 
در بورس کالا نیز قابل توجه بود؛ بر این اس��اس جمع 
کل درآمد ه��ای عملیات��ی »فخ��اس« از محل فروش 
در ب��ورس کالا به بیش از 7۹۰میلیارد تومان رس��ید. 
همچنی��ن این ش��رکت در هفته گذش��ته 8۵۰۰ تن 

شمش فولادی عرضه کرد.
»فسرب«�به�مجمع�می�رود��

ملی سرب و روی ایران نیز در حالی توانست سودی 
افزون بر17.2۶درص��د را در مقیاس هفتگی به نمایش 
گذارد که این عملکرد با احتساب توقف یک روزه نماد 
در هفته بود؛ بر این اس��اس »فس��رب« در نیمه بازار 
روز دوشنبه ۹تیرماه متوقف شد. بعد از انتشار گزارش 
کنفرانس اطلاع رس��انی در روز چهارشنبه بازگشایی 

شد و به بازار بازگشت.
همچنین شرکت عنوان کرده که در روز چهارشنبه 
2۵ تیرماه، اق��دام به برگزاری مجم��ع عمومی عادی 
س��الانه به منظور تصویب صورت های مالی س��ال ۹8 

خواهد کرد.

ی��ک عضو ش��ورای عالی ب��ورس اظهارک��رد: یکی 
از مهم تری��ن دلای��ل رش��د ش��اخص، افزایش حجم 
نقدینگی وارد ش��ده به بازار س��رمایه است و مردم به 
دنبال فرصت سرمایه گذاری برای حفظ ارزش پول در 

برابر تورم بودند.
به گزارش ایلنا، س��عید اس��لامی درباره اثرگذاری 
رشد بازار س��رمایه بر نرخ تورم اظهارکرد: معتقدم از 
آنجایی که انتظارات تورمی در جامعه ش��کل گرفته، 
رشد شاخص بازار سرمایه علاوه بر تمام حمایت هایی 
که از این بازار شد، محصول انتظارات تورمی است نه 

اینکه رشد شاخص خود عامل تورم باشد.
این عضو ش��ورای عالی بورس با بیان اینکه بسیاری 
از کارشناسان و فعالان بازار سرمایه، نگران این حجم 
از رشد ش��اخص و ورود پول به بازار سرمایه هستند، 
ادام��ه داد: با توجه به انتظ��ارات تورمی که در جامعه 
وجود دارد، سیاس��ت گذار باید به ش��دت نگران باشد 
چراکه مردم امروز انتظار تورمی بسیار بالایی دارند و 
سیاست های دولت هم در جهت جمع آوری نقدینگی 

چندان موفق نبوده است.

 اسلامی با تاکید بر اینکه معتقدم رونق بازار سرمایه 
به عن��وان ضربه گیری برای افزایش ن��رخ تورم عمل 
کرد، گفت: بخش بزرگی از نقدینگی از حس��اب های 
بانکی به جای اینکه وارد سایر بازارهای دارایی شود، 
به سمت بازار سرمایه هدایت شد بنابراین حداقل در 
کوتاه مدت به سیاست گذار فرصتی داد تا بتواند برای 

کنترل تورم، تصمیم گیری کند.
وی با اشاره به علت رشد ارزش سهام شرکت ها در 
بازار س��رمایه اظهارکرد: تورم اقتصادی تعریفی دارد 

مبنی بر رشد عمومی قیمت ها. 
طبیعی اس��ت که افزایش ش��اخص بازار س��رمایه 
معلول اتفاقاتی اس��ت که در بخش واقعی اقتصاد رخ 
داده اس��ت بنابراین انتظارات تورم��ی می تواند عامل 

افزایش شاخص باشد.
اس��لامی ب��ا تاکید ب��ر اینکه ش��اخص، عامل تورم 
نیست، افزود: بازار سرمایه به نقدینگی دامن نمی زند. 
به نظر می رس��د که انتظارات تورمی در جامعه وجود 
دارد که این انتظارات تورمی منجر به افزایش شاخص 

هم شده است.

وی ادام��ه داد: از ابت��دای س��ال تا به ام��روز بازار 
 س��رمایه چیزی ح��دود 2۰۰ درصد رش��د داش��ته 

است.
این عضو شورای عالی بورس در پاسخ به این سوال 
که برخی از کارشناس��ان معتقدند بازارها متناسب به 
هم حرکت می کنند بنابراین می توان انتظار داشت که 
س��ایر بازارها هم به رشد 2۰۰ درصدی را نزدیک به 
این عدد برسند، گفت: در این باره مسئله همزمانی یا 

علت و معلولی مطرح می شود. 
ممک��ن اس��ت همزمانی در رش��د بازارها رخ بدهد 
چراک��ه س��ایر بازارها ه��م متاثر از هج��وم نقدینگی 
سرگردان هستند اما می تواند گفت همزمانی در رشد، 
بین بازارها وجود دارد کما اینکه دیدیم س��ایر بازارها 

هم همزمان با بورس، رشد داشتند.
اس��لامی افزود: البته لزوما قرار نیست تمام بازارها 
در یک ب��ازه زمانی کوتاه مدت به ان��دازه هم و مانند 
هم رش��د کنند اما دلیل مش��ترکی می تواند منجر به 
رشد تمام بازارها شود که این دلایل مشترک، انتظار 

تورمی و حجم بالای نقدینگی است.

وی در پاس��خ به این پرس��ش که چ��را عمق بازار 
س��رمایه متناس��ب با میزان ورود پ��ول افزایش پیدا 
نکرده است، گفت: از زمانی که بازار سرمایه شروع به 
رشد کرد، کارشناس��ان به این موضوع اشاره داشتند 
که ظرفیت های بازار س��رمایه باید متناسب با افزایش 
شاخص، رشد پیدا کند و 2 عامل افزایش سهام شناور 
آزاد در جهت افزایش عمق بازار و افزایش حجم ورود 
شرکت های جدید می تواند به عمق دهی بورس کمک 

کند.
این عضو شورای عالی بورس افزود: تا حدی افزایش 
سهام ش��ناور آزاد و عرضه شرکت های جدید صورت 
گرفت اما متناس��ب با حجم ب��الای ورود نقدینگی به 
بازار نبود. البته سیاستگذار هم متوجه این ماجرا شد 
و به همین دلیل دس��تورات، تمهیدات و تس��هیلاتی 
برای ورود ش��رکت های جدید، عرض��ه ای تی اف های 
دولتی و واگذاری شرکت های دولتی در بازار سرمایه 
را صادر کرد اما این اقدامات باید س��رعت بیش��تری 
 پی��دا کند ت��ا عطش بازار ب��رای ورود س��هام جدید 

آرام بگیرد.

یک کارش��ناس ب��ازار س��رمایه با تاکید ب��ر اینکه 
نقدینگ��ی موج��ود در بورس می تواند ب��ه عنوان یک 
نه��اده تولیدی ق��وی در اقتصاد مورد اس��تفاده قرار 
گیرد، گفت: برای دس��تیابی به این مهم، لازم اس��ت 
تا عرضه های اولیه، تامین مالی و انتش��ار اوراق بدهی 
از طرف بنگاه ها و دولت با س��رعت بیشتری ادامه پیدا 

کند.
امی��ر علی امیرباق��ری در گفت وگو ب��ا ایرنا به روند 
معاملات بورس در بازار هفته ای که گذش��ت اش��اره 
کرد و گف��ت: در بازار هفته ای که گذش��ت همچنان 
جریان ورود نقدینگی از سوی حقیقی ها به سمت بدنه 
بازار س��رمایه ادامه داشت و ترکیب ورود این سرمایه، 

سرمایه های خرد بوده است.
وی ادام��ه داد: ب��ه ط��ور معمول حجم وس��یعی از 
ورود س��رمایه های خرد توسط سرمایه گذاران تازه وارد 

تشکیل شده که رقم آن تقریبا از سال گذشته و 3ماه 
نخست امسال به رقمی افزون بر8۰ هزار میلیارد تومان 

رسیده است.
امیرباقری اظهارکرد: نکته مورد توجه این است که 
ای��ن 8۰ هزار میلیارد تومان به ط��ور اخص وارد بازار 
ثانویه شده که این موضوع تا حدودی بازار را از رسالت 
اصلی خود که تامین مالی و تامین سرمایه در گردش 

برای بنگاه ها است دور  خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: در این زمینه باید راهکارهایی 
ب��رای انتقال ی��ا جایجایی این حج��م از نقدینگی به 
سمت تولید واقعی و بدنه اقتصاد کشور از مجرای بازار 

سرمایه اتخاذ شود.
بلورس�در�یلک�قدمی�اصللاح�زمانی�و���

قیمتی
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: در بسیاری از 

نمادها ش��اهد فاصله قیمت س��هام با ارزش ذاتی آنها 
هس��تیم که این اتفاق به دلیل نب��ود بازارهای موازی 

مانند ارز، سکه و مسکن در حال رخ دادن است.
وی افزود: به مرور در بسیاری از نمادهای کوچک و 
متوسط بازار شاهد شکل گیری حباب قیمتی هستیم 
که راهکار جلوگیری از این اتفاق، تعمیق بازار سرمایه 
اس��ت. امیرباقری لازمه تعمیق بازار سرمایه در چنین 
شرایطی را عرضه اولیه های بیشتر و هدایت نقدینگی 
به س��مت بدنه واقعی تولید در اقتصاد دانست و افزود: 
به طور حتم باید مس��وولان حاضر در بازار نس��بت به 
چنین مسئله ای حساس باش��ند تا بتوانند این حجم 

نقدینگی را به سمت استفاده بهینه پیش ببرند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره به اینکه در 
ص��ورت ادامه این روند، کلیت ب��ازار بورس با احتمال 
اصلاح زمان��ی و قیمتی مواجه می ش��ود، اف��زود: در 

ص��ورت چنی��ن اتفاقی ن��ه تنها نقدینگی به س��مت 
تولید هدایت نمی ش��ود بلکه ش��اهد فرار این حجم از 
نقدینگ��ی از ب��ازار و ایجاد تورم در س��ایر بخش های 

اقتصاد خواهیم بود.
وی ب��ا تاکی��د ب��ر اینک��ه بنا ب��ر ت��ورم انتظاری، 
نقدینگی ه��ای موج��ود در کش��ور در ح��ال ورود به 
بورس هس��تند، اظهارکرد: اگر نگاهی به بازده داخلی 
بازار داشته باشیم مشاهده خواهیم کرد که نرخ بازده 
مورد انتظار در بدنه بازار، تناس��بی با سایر بخش های 
اقتصادی ندارد و چه بسا که در برخی از موارد بازار ارز، 

بازار سکه و مسکن را تحت تاثیر خود قرار می دهد.
به گفته امیرباقری، باید به طور حتم فکری به حال 
بازده مورد انتظار بازار س��رمایه ش��ود زیرا این رش��د 
بی مهابا می تواند زمینه تحمیل تورم به سایر بخش ها 

را فراهم کند.
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